
سخنیباآنهاکهمیپندارندبازمینخوردندیجیکالا،آمازونبهایرانمیآید

12 23

گهوارهای
دربازارکودک

گفتوگوبارضا
حسامیفردمدیرعامل
وهمبنیانگذارگهواره

 داستان 
ملانی و کلیف 
درباره ملانی پرکینز که کانوا 
را به یک کسب وکار 28 
میلیارد دلاری تبدیل کرد

5

آنها فراموش 
می شوند؟

درباره آمارهای 
مرتبط با خسارت های 

ناشی از فیلتر شدن 
اینستاگرام و آینده مبهم 

کسب وکارهای خرد 

هـــفــتهنــامه
اقتصادنــوآوری
ســـــــالدوم
ـــــــــماره شـ
هفتـــادوششم
سیـــزدهمآذر
۱ ۴ ۰ ۱
صفـــحه  32
3۰هــزارتومان

K A R A N G

76

6 2

بازرگام
 خصوصی 
یا وابسته؟

درباره سامانه ای که این 
روزها گوشت و مرغ را 

قسطی و با چک می فروشد

درس شکست 
فیوچر برای 

نوآور ان ایرانی
اهمیت رسانه های 
تخصصی مستقل 
برای مفهوم سازی 

افزایش میل به مهاجرت 
نیروهای مختلف استارتاپ ها که 
حالا موج آن به هم بنیان گذاران 

و کارآفرینان رسیده است

چمدان های بسته
8

وضعیت 

آچمـز
گفتوگوباسیدجوادمیری،جامعهشناس
دربارهمهاجرتنیرویمتخصص،ماهرونوآور

3

A N A LY S I S

عکس:حامدکریمزاده

10

بیلبوردهای 
بلاتکلیف

نگاهی به وضعیت 
بیلبوردهای کسب وکاری 

که تاریخ انقضای 
خیلی از آنها 
گذشته است



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 76
13 آذر 1401

ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

2

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

یکی از موضوعات تکرارشونده در 10 سال حضورم 
در اکوسیستم استارتاپی کشور مربوط به راه اندازی 
رســانه برای کســب وکارها بوده اســت. پرســش یا 
درخواســت دوســتان اســتارتاپی و گاهی آشــنا با 
رســانه یا آنها که به تازگی با جذابیت های رسانه و 
کار رسانه ای آشنا شده اند، تقریباً به یک موتیف 
قدیمــی تبدیــل شــده کــه بــر ســر آن بــا صاحبان 
کسب وکار بحث های داغی داشته ام. پرسش هم 
این اســت: »بهتر اســت خودشان رســانه ای برای 
کسب وکارشان راه بیندازند یا اینکه 
بــه ســراغ رســانه های تخصصــی و 

عمومی موجود بروند؟«
بــه  عبارتــی بــرای کســب وکارهای 
ایرانــی، به خصــوص وقتــی بــزرگ 
می شــوند، یک وسوســه خطرناک 
این اســت که بــرای توســعه ادبیات 
تخصصی حوزه و بازار فعالیت شان، 
مفهوم ســازی روی اولویت هــا و 
گفتمــان تخصصی شــان و البتــه 
تأکیــد بــر دســتاوردها و نوآوری هــا و کلاً اهمیــت 
کسب وکارشــان بروند و یک رســانه راه بیندازند و 
خود را محتاج رسانه ها نکنند و دردسر سروکله زدن 
با آنهــا را یک بــار برای همیشــه از خــود دور کنند. 
از بانک هــای مختلــف گرفته تــا اســتارتاپ ها هم 
دیده ایم که تلاش های ناموفقــی در این  خصوص 
کرده اند. هنوز هم وقتی درباره اهمیت رسانه برای 
کسب وکارها در بسیاری از استارتاپ ها می گوییم، 
از وبلاگ های خبری کسب وکارشان مثال می آورند 
که با اســتخدام دو، ســه خبرنگار، آنهــا را در ذهن 

خود رسانه هایی کارا و تأثیرگذار می پندارند.
اما واقعیت این اســت که فرمول راه اندازی رسانه؛ 
هرچقدر هم مستقل توســط خود کسب وکارها، 
سال هاســت که شکســت خــورده اســت. فرمول 
دولتی-حکومتی اش نیز چنین شکستی را تجربه 
کرده است. در ســال های گذشته سردبیر حداقل 
سه هفته نامه بوده ام که یک نهاد عمومی )بخوانید 
دولتی( مالک و سرمایه گذار آنها بوده اند. همه آنها 
با وجود داشــتن تحریریه های حرفــه ای و کاربلد و 
تأثیرگذاری های مقطعی، در نهایت نتوانستند به 
رسانه هایی ماندگار تبدیل شوند. فرمول رسانه ای از 
آنِ خود، گویا هیچ جا برای کسب وکارها و سازمان ها 
جواب نمی دهد. حالا که در همین شــماره کارنگ 
گزارشی از همکارانم دیدم که چطور سایت فیوچر 
که رسانه وی سی معروف اندریسن هوروویتز است، 
شکســت خورده، بار دیگر با خودم به نمونه هایی 
در اکوسیســتم اســتارتاپی فکر کردم که هنوز زور 
می زنند به  جــای بزرگ کردن و تقویت رســانه های 
مســتقل برای خود رسانه ســازی کنند. لازم است 
یادآوری کنــم درباره وی ســی ای حــرف می زنیم که 
یک پورتفولیوی 600 میلیارد دلاری دارد و مشکلی 
با پول خرج کردن و استخدام خبره ترین خبرنگاران 
ســی ان ان و نیویورک تایمز و اینســایدر و وایرد هم 
نداشته است! )بله کنایه ام را درست متوجه شدید؛ 
فیوچر از همه این رســانه ها خبرنگار جــذب کرده 
و تحریریــه پروپیمانــی را شــکل داده بــود(. بحث 
بر ســر یک فرمول و وسوســه ناکام اســت که فقط 
بودجه های بزرگ را می بلعد و  مدتی برای تعدادی 

کارمند-خبرنگار اشتغال زایی می کند.
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رئیس کل گمرک ایران از افزایش ارزش صادرات شرکت های دانش بنیان خبر داد

جهش90درصدی
رئیس کل گمرک ایران عملکرد شــرکت های دانش بنیان 
در حــوزه تجــارت خارجی را که در فهرســت فعــالان مجاز 
اقتصادی گمــرک قــرار دارند، اعلام کــرد که بر اســاس آن، 
ارزش صــادرات ایــن شــرکت ها ۹0 درصــد افزایــش  یافته 
اســت. علیرضــا مقدســی در خصــوص عملکــرد تجارت 
خارجی شرکت های دانش بنیان در هفت ماهه سال جاری 
گفت: »میزان تجارت خارجی شرکت های دانش بنیان که 
در فهرســت فعالان مجــاز اقتصــادی گمــرک )AEO( قرار 
دارنــد، در این مدت بیــش از ۵۲ هزار و ۹۳۹ تــن و به ارزش 

بیش از ۲۴۹ میلیون و ۳۳۷ هزار دلار بوده است.« 
رئیس کل گمرک ایــران با اشــاره به اینکــه در حال حاضر 
تعداد 6۴ شــرکت دانش بنیان در فهرســت فعالان مجاز 
اقتصادی گمــرک )AEO( قــرار دارند کــه از این تعــداد ۳۳ 

شــرکت در حوزه صــادرات غیرنفتی و ۵۴ شــرکت در رویه 
واردات دارای فعالیت تجاری بوده اند، در خصوص میزان 
صادرات و واردات این شرکت ها در هفت ماهه سال جاری 
اظهار کرد: »در این  مدت از مجموع تجارت خارجی توسط 
شرکت های دانش بنیان 1۴ هزار و ۹۷۵ تن و به ارزش حدود 
۴۳ میلیون و 1۷۲ هزار دلار به صادرات غیرنفتی و ۳۷ هزار 
و ۹6۴ تن به ارزش ۲06 میلیون و 16۵ هــزار دلار به واردات 

اختصاص داشت.« 
طبق اعلام گمرک، مقدســی افزود: »در ایــن مدت میزان 
صادرات این شــرکت ها به لحاظ وزنی یک درصد کاهش 
داشــته، اما از حیث ارزش ۹0 درصد افزایش  یافته است. 
میزان واردات هم در این مدت به لحاظ وزنی پنج درصد و از 

نظر ارزشی 1۲/۵ درصد کاهش داشته است.«

کسب وکارهای دانش بنیان آسیب دیده 
از قطعی اینترنت حمایت می شوند

ارائهتسهیلاتتاسقف۱0میلیاردتومان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
از اختصــاص تســهیلات جدیــد از ســوی صندوق نــوآوری 
و شــکوفایی بــرای حمایــت از کســب وکارهای اینترنتــی 

دانش بنیان آسیب دیده خبر داد. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
و رئیس هیئت عامــل صندوق نــوآوری و شــکوفایی به فکر 
کســب وکارهای اقتصاد دانش بنیان افتاده و اعلام کرده  اند 
برای هر شرکت تا 10 میلیارد تومان تسهیلات در نظر گرفته 
شــده اســت که با نرخ ترجیحی و به صورت یکجا پرداخت 
شــده و در یــک دوره 1۲ماهــه بازپرداخــت می شــود. ملاک 
تشــخیص آســیب دیدگی ایــن شــرکت ها کاهــش حداقل 
۲0درصــدی تعــداد نصــب، کاربــر فعــال و میــزان بازدیــد یا 
ترافیک داده آنها در مهر 1۴01 نسبت به مرداد 1۴01 است. 

بــر اســاس گفته هــا، ایــن تســهیلات شــامل شــرکت هایی 
می شود که فروش سال 1۴00 آنها کمتر از ۵0 میلیارد تومان 
باشد. این تسهیلات از طریق صندوق نوآوری و شکوفایی و 
صندوق های پژوهش و فنــاوری با نرخ ۹ درصــد و با حداقل 
تضامیــن و وثایــق مــورد نیــاز و از طریــق بانک هــای همــکار 
صندوق با نــرخ 1۲ درصــد پرداخــت شــده و بازپرداخت آن 
پس از گذشت شش ماه از تاریخ دریافت تسهیلات توسط 

شرکت، آغاز خواهد شد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی که معتقد است کسب وکارهای 
اینترنتی و پلتفرم ها در افزایش بهره وری، خلق ثروت و ایجاد 
اشــتغال در کشــور نفش مؤثری دارند، اظهار کرد کــه در دو 
ماه اخیــر فعالیت شــماری از کســب وکارهایی که از بســتر 
اینترنت و فضای مجازی بــرای ارائه خدمــات و محصولات 
خود اســتفاده می کردند، با مشــکلاتی مواجه شده  است. 

در همین راســتا دولت با تدوین و ابلاغ آیین نامه حمایت از 
کسب وکارهای اینترنتی تلاش می کند خسارت های ناشی از 
اختلالات اینترنت را برای این کسب وکارها به حداقل برساند 
و فضایی فراهم کند که آنها بتوانند با بهره گیری حداکثری از 
زیرساخت ها و بســترهای داخلی و پایدار، نقش مؤثری در 

توسعه اقتصاد و اشتغال داشته باشند. 
او ادامــه داد: »تعــداد قابــل توجهــی از پلتفرم هــا و 
کسب وکارهای اینترنتی آســیب دیده، در گروه شرکت های 
دانش بنیان و خلاق هستند. صندوق نوآوری و شکوفایی نیز 
بســته ای برای کمک به این شــرکت ها تدارک دیده تا با این 
اقدام، فرصت مناسبی برای بهبود این کسب  وکارها و انطباق 

با شرایط پیش آمده فراهم کند.« 
دهقانی با تأکید بر اینکه تســهیلات هر شــرکت متناسب 
ماهیــت فعالیــت آن و شــرایطی کــه در آن قــرار دارد تعیین 
می شــود، گفــت: »شــرکت های دانش بنیــان و خــلاق مورد 
نظــر عمدتــاً در یکــی از حوزه هــای »پلتفرم های کاربــردی و 
کســب وکاری«، »نرم افزارهــای محتوامحــور«، »آمــوزش 
مجازی« یا »صنعــت بازی هــای اینترنتی« فعالیــت دارند 
یا بازاریابــی و فروش محصــولات آنها از طریــق پلتفرم های 

خارجی انجام شده است.« 
علی وحدت، رئیس هیئت عامل صندوق نوآوری و شکوفایی 
با تأکیــد بــر اینکــه یکــی از جهت گیری هــای راهبــردی این 
صنــدوق، حمایــت از شــرکت ها در شــرایط خــاص اســت، 
جزئیات این بســته حمایتی را اعــلام کرد. طبــق گفته های 
او، مبلغ تســهیلات هر شرکت معادل شــش برابر مجموع 
هزینه های حقوق و دستمزد شرکت بر اساس فهرست بیمه 

مهرماه 1۴01در نظر گرفته شده است. 



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 76
13 آذر 1401

ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

4

رگولاتوری
R E G U L A T I O N

اسپاتیفای و اپیک گیمز هم از ایلان ماسک حمایت کردند

فازجدیددعوایتوییترواپل

REPORTگزارش

ایلان ماســک موجــب بــالا گرفتن دعــوای قدیمی 
میــان اپــل و توســعه دهندگان اپلیکیشــن بر ســر 

هزینه های اپ استور شده است.
تیم ســوئینی، مدیرعامل اپیک گیمــز و دنیل اک، 
مدیر اســپاتیفای، از ماســک به دلیل انتقــادش از 

اپل حمایت کردند.
زمانی  که ماسک در حال خریداری توییتر بود، یکی 
از مدیــران اجرایی ایــن مشــکل را پیش بینی کرده 
و گفته بــود که ماســک توجه را بــه موضوعی مهم 

جلب خواهد کرد.
ماسک به اختلاف میان اپل و برخی از بزرگ ترین 
توسعه دهندگان اپلیکیشن دامن زده است. او که 
به تازگی مالک توییتر شده، روز دوشنبه، علیه این 
شرکت انتقاد کرد و گفت که اپل سه تخلف انجام 
داده است؛ متوقف کردن هزینه تبلیغات در توییتر، 
تهدید توییتر به کنار گذاشتن اپلیکیشن این رسانه 
اجتماعی از اپ استور و دریافت هزینه ۳0درصدی 

از فروش محتوا از طریق اپ استور.
ایلان ماسک در ۲۸ نوامبر در توییتر نوشت که اپل 
کنترل توزیع برنامه برای آیفون و آی پد را در اختیار 
دارد و ۳0 درصد از هزینه برخی خریدهایی را که در 
اپلیکیشن های آی اواس انجام می شود، اگر بالاتر 
از حد معینی باشند، به خود اختصاص می دهد؛ 
برای مثال خریدهایی که درون بازی انجام می شود. 
این شرکت اکثر برنامه نویسان را وادار می کند که از 
سیستم پرداخت درون برنامه ای بومی اپل استفاده 
کننــد و این باعــث کاهش قابــل توجه درآمــد آنها 
می شود. البته اپل این الزام را برای برنامه هایی مثل 

نتفلیکس و اسپاتیفای کمی کاهش داده است.
از  اپلیکیشــن  توســعه دهندگان  از  بســیاری 
هزینه هایی کــه اپل به آنها تحمیل کــرده، ناراضی 
هســتند، اما فقط تعداد کمی از آنهــا حاضرند در 
این باره صحبت کرده و دسترســی خود به کاربران 

این شرکت را با ریسک مواجه کنند.
شــرکت اپیک گیمــز مکانیســم پرداخــت خــود را 
راه اندازی کرده تا از هزینه هــای اپل اجتناب کند و 
در سال ۲0۲0 نیز از اپل شکایت کرد. قاضی پرونده 
در ســال ۲0۲1 حکم را صادر کــرد و اپل این حکم را 
یک پیروزی قاطع خواند، اما برای بخشی از آن نیز 
درخواســت تجدیدنظر کرد. چنان  که اپیک گیمز 

نیز درخواست خود برای تجدیدنظر را ارائه داد.
تیم سوئینی، مدیرعامل اپیک گیمز، انحصار اپل 
بــرای توزیــع اپلیکیشــن ها را غیرقانونــی خوانده و 
می گوید که این کار برای . گفتمان آمریکایی است 
و این کار با ذخیره داده های حساس مشتریان در 
یک مرکــز داده های دولتی، معترضــان چینی را به 

خطر می اندازد.
ســوئینی همچنین در یک توییت جداگانه گفت 
که اپل برنامه فورت نایت را در اپ اســتور مســدود 
کرده است. او همچنین گفت که آیا آنها با توییتر، 
اسپاتیفای، فیس بوک و نتفلیکس نیز چنین کاری 
می کنند؟ در کدام نقطه این ســاختار پوسیده فرو 

می ریزد؟

البته شــرکت اپیک گیمز به درخواست اینسایدر 
برای اظهارنظر پاسخی نداد.

دنیــل اک، مدیرعامــل اســپاتیفای هــم به صورت 
بی سروصدایی از ماســک حمایت کرد. او که یک 
کارآفرین ســوئدی اســت، توییت های ماســک در 
انتقــاد از اپل را بازنشــر کرد، امــا اظهارنظر دیگری 

نکرد.
اسپاتیفای در سال ۲01۹ به دلایل مالیاتی شکایتی 
را از اپل به واضعان مقررات ضدانحصاری اروپا ارائه 
داده، اما اتحادیه اروپا هنوز تصمیم نهایی را صادر 
نکرده اســت. البته برنامه اسپاتیفای همچنان در 

اپ استور در دسترس است.
یکــی از کارآفرینان، مــدت کوتاهی پــس از آنکه 
ماســک توییتر را خرید، پیش بینی کرده بود که 
ماســک با اپــل درگیر خواهد شــد. »کریســتین 
اوونز« در سوم نوامبر در یک توییت نوشته بود: 
»مشتاق است ببیند وقتی ایلان ماسک متوجه 
شود که اپ اســتور مالیات ۳0درصدی می گیرد، 
یعنی از هر هشت دلار اشتراک توییتر آبی، ۲.۴ 

دلار خواهد گرفت، به مبارزه برمی خیزد.«
اوونــز، مدیرعامــل و بنیان گــذار اســتارتاپ 
پــدل )Paddle( اســت. پــدل یکــی از نخســتین 
شــرکت هایی بــود کــه بــرای مقابلــه با سیســتم 
پرداخت درون برنامه ای اپل استور، یک سیستم 
پرداخت جدید به نــام Paddle IAP را راه اندازی 
کرد. البته این سیســتم پرداخت هنــوز در حال 
آزمایــش اســت و عرضــه آن به کشــمکش های 

قانونی اپل در این زمینه بستگی دارد.
اوونز به اینسایدر گفت: »با توجه به اینکه تنها 
راه پرداخت برای توییتر آبی خرید درون برنامه ای 
اپل استور بود، از واکنش ماسک تعجب نکردم. 
این نشــان می دهد که اخــذ هزینــه ۳0درصدی 
از ســوی اپل چقــدر زیاد اســت. من خوشــحالم 
که ایلان در حال مبارزه علیه آن اســت. بهترین 
چیــزی کــه رخ خواهــد داد، آگاهــی گســترده ای 
اســت کــه بــرای مصرف کننــدگان بــه ارمغــان 

می آید.«
البته ماسک ممکن اســت در این مبارزه متحد 
قابل اعتمادی نباشــد. بــرای مثال اپــل از برخی 
توسعه دهندگان اپلیکیشن در سال اول به جای 
۳0 درصــد، 1۵ درصــد هزینــه دریافــت می کند؛ 
بنابرایــن اگر اپــل و توییتــر بتوانند بــه این طریق 
اختلاف شــان را حل کنند، ممکن است ماسک 
از موضع خود عقب نشینی کند. او قبلاً توییتی 
منتشــر کرده بود که تصویر یک بزرگراه بود و دو 
گزینه را نشــان مــی داد؛ یا »۳0 درصــد پرداخت 
کن« یا »به جنگ برو« و خودرویی در این بزرگراه 
بود که در مسیر »به جنگ برو« حرکت می کرد.

اوونــز می گوید کــه هم ماســک را دوســت دارد و 
هــم از او متنفر اســت. به گفتــه او ماســک یک 
شــخصیت تفرقه افکــن اســت. او در کار خــود 
مهارت دارد، چه راه اندازی یک گفتمان عمومی 

درباره چیزی باشد، یا انجام کاری.

»جک ما«، بنیان گذار علی بابا، در ســال ۲0۲0 از دید عموم 
ناپدیــد شــد. گزارش هــا حاکــی از آن اســت که او شــش ماه 

گذشته را در توکیو زندگی کرده است.
او مخاطبان زیادی داشــت و در ســال ۲0۲0 مقامات چینی 
را خشمگین کرد و پس از آن از دید عموم پنهان شد. »ما« 
اکنون در توکیو اســت و عمدتــاً در کلوب هــای خصوصی با 

دیگران معاشرت می کند.
او کــه از بنیان گــذاران گــروه علی باباســت، زمانــی جــزء 
ثروتمندترین تاجــران چین بــود. او دو ســال پیــش، پس از 
درگیری بــا مقامات ایــن کشــور، از دیــد عموم ناپدید شــد. 
فایننشال تایمز روز سه شــنبه، به نقل از افرادی که از محل 
اختفــای او باخبرند، گــزارش داد کــه اکنون دوبــاره در توکیو 

ظاهر شده است.
»مــا« چهره بــزرگ فنــاوری در چیــن بــود. در اکتبــر۲0۲0 از 
سیستم نظارتی مالی چین انتقاد کرد و همین موضوع خشم 
مقامات چین را برانگیخت و باعث شد بازرسی های نظارتی 
شدیدی بر کسب وکار او اعمال شود و شرکت های فناوری در 

این کشور تحت سرکوب بیشتری قرار گیرند.
از زمانی که او ناپدید شد، گمانه زنی های زیادی درباره محل 
اختفای او وجود داشت. در ژوئیه امسال دانشگاه واخنینگن 
هلند در وب سایت خود اعلام کرد که او از این دانشگاه و مرکز 

تحقیقاتی اش بازدید کرده است. 
به گزارش فایننشــال تایمز با وجود اینکه جک ما شش ماه 
است در توکیو است، کمتر در شــهر ظاهر شده و عمدتاً در 
چند کلوب خصوصی حضور دارد. همچنین به نظر می رسد 
او به همراه خانواده وقت خود را به بازدید از چشمه های آب 

گرم و پیست های اسکی حومه توکیو می گذراند.

به گزارش فایننشــال تایمز، او هنگام اقامت خــود در توکیو 
به صورت منظم به ایالات متحده آمریکا و مرکز فناوری رژیم 

صهیونیستی سفر کرده است.
ژاپن هــم ماننــد چیــن، در طــول همه گیــری کرونــا، مرزها را 
به شــدت کنترل می کرد، اما از ماه گذشــته ســفرهای بدون 
ویزا در این کشور از سر گرفته شده است. البته قرنطینه های 
کرونا در چین همچنان ادامه دارد و باعث اعتراضاتی علیه 

مقامات چین در هفته گذشته شده است.
توجه به فعالیت های جک ما، بنیان گذار علی بابا، با اقدامات 
دولت چین موسوم به »شکوفایی مشترک« همزمان شده 
اســت. اصطلاح شــکوفایی مشــترک به این معناســت که 
ثروتمندان باید دارایی خود را با فقرا به اشــتراک بگذارند تا 
جامعه ای برابر ایجاد شــود. این اقدام از سال ۲0۲0 تشدید 
شده و شرکت های بزرگ فناوری و شرکت های املاک را تحت 
تأثیر قرار داده است؛ زیرا مقامات به دنبال کنترل قیمت های 
بالای مسکن بودند و بدین ترتیب این شرکت ها ناگزیر شدند 

سطح بدهی های خودشان را کاهش دهند.
ایــن برنامه بــر شــرکت های بــزرگ فنــاوری و امــلاک تأثیر 
گذاشت و ارزش خالص ســرمایه آنها را کاهش داد. طبق 
شاخص های بلومبرگ، سرمایه جک ما در اکتبر ۲0۲0 در 
اوج خودش بود و 61 میلیارد دلار ارزش داشــت، اما اکنون 
این سرمایه به ۳0.۷ میلیارد دلار کاهش یافته است؛ زیرا 
قیمت سهام علی بابا در مقایسه با سال ۲0۲0، ۷۵ درصد 
کاهــش یافته اســت. جــک مــا در ســال ۲01۹ از ریاســت 
علی بابا کناره گیــری کرد، اما هنــوز در هیئت مدیــره بنیاد 
جک ما حضــور دارد. این بنیاد به درخواســت اینســایدر 

برای اظهارنظر پاسخی نداد.

بنیان گذار علی بابا 

کجاست؟
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بازار
M A R K E T

همه چیز درباره سامانه بازرگام که این روزها برای فروش قسطی گوشت و مرغ تا سقف 
یک میلیون تومان از مردم چک می گیرد!

ایــن روزهــا اگــر در حــال رانندگــی یا پیــاده روی باشــید، 
ممکــن اســت جملــه »فــروش قســطی کالای تنظیــم 
بازار« را روی بیلبورد های تبلیغاتی سطح شهر ببینید و 
احتمالاً به این موضوع فکر کنید که تا چه اندازه نیازها 
و خواســته های مردم ایران تنزل پیدا کرده که افراد برای 
تهیه اقلام ضروری زندگی مثل تخم مرغ نیاز به قســط 
و چک دارنــد! البته اگر به آمــار و ارقامی مثــل خط فقر 
1۸ میلیونــی و تــورم بــالای 60  درصــد توجــه کنیــم، گویا 

راه اندازی چنین طرح هایی خیلی هم عجیب نیست.
بازرگام که خود را سامانه تنظیم بازار هوشمند کالاهای 
اساســی معرفــی کــرده، به تازگی طرحــی با نــام »فروش 
اقســاطی کالای تنظیــم بــازار« بــه راه  انداختــه اســت. 
به گفته کارشناســان بــازرگام، حداکثر مبلــغ وام خرید 
اقســاطی کالای تنظیم بازار یک میلیون تومان اســت و 
متقاضی برای بهره برداری از آن باید یک چک صیادی 
بــه مبلــغ یــک میلیــون و 100 هــزار تومــان نوشــته و بــه 

مأموران بازرگام تحویل دهد. طی ۴۸ تا ۷۲ ساعت پس 
از دریافت چک، پنل کاربر به میزان یک  میلیون تومان 
شــارژ شــده و امــکان خریــد کالا از ســوی شــرکت بــرای 
متقاضی فراهم می شود. کاربر با این مبلغ، اقلام موجود 
در بازرگام را می تواند خریداری کند و استفاده از آن فقط 
برای تهیه مــرغ و تخم مرغ نیســت. این مبلــغ طی پنج 
قســط ۲00 هزار تومانی توســط کاربر پرداخت و تسویه 
می شــود، اما نکته و ســؤال اصلی اینجاســت که چرا با 
وجود انواع اعتبارسنجی، مردمی که قصد خرید کالای 
قســطی تا ســقف یک میلیون تومان را دارند، باید یک 

برگه چک استفاده کنند؟
برای استفاده از این طرح، متقاضی باید از طریق سایت 
اقدام کند؛ بدین صــورت که روی بنر »فروش اقســاطی 
کالای تنظیم بازار« کلیک کرده و سپس مراحل ثبت نام 
و احراز هویت را انجام دهد. با تکمیل اطلاعات حساب، 
کاربر می تواند از خرید اقساطی بهره مند شود. تعدادی 

از کاربران گلایه کرده اند که از مرحله اول ثبت نام، یعنی 
ارسال کد پیش تر نرفته اند. گفته  شده پس از واردکردن 
شــماره موبایل و ثبت کد ارسال شده با این خطا مواجه 
شــده اند: »کــد واردشــده نامعتبر اســت.« متأســفانه 
این مورد تا لحظه انتشــار این گزارش رفع نشده است. 
شرایط وقتی پیچیده تر می شود که حتی یک مطلب هم 
درباره این طرح یا شــرایط بهره منــدی از آن، به جز بنری 
که قبل تر تصویر آن را مشاهده کرده اید، در هیچ  کدام از 
خبرگزاری ها یافت نمی شــود؛ حتی در ســایت بازرگام! 
منطقی نیست که یک استارتاپ هزینه بالای تبلیغاتی 
برای بیلبورد های سطح شــهر را تقبل کند، اما فراموش 
کرده باشد در ســایت خود درباره آن طرح برای پاسخ به 

متقاضیان توضیحی ارائه دهد.

 بازرگام از کجا آمد؟
بهمن ماه سال 1۳۹6 »استارتاپ بازرگام« فعالیت خود 

بازرگام؛ خصوصی
 یا وابسته؟

 حاشیه های یک سامانه 
دیگر یزدی

فساد۷۳۵
میلیوندلاری؟

 قیمت کالای اساســی مرغ در 
ابتدای دولت سیزدهم نزدیک 
۲۴ هــزار تومان بــود که پس از گذشــت 
تنها یک ســال از اســتقرار دولت سید 
ابراهیم رئیسی به کانال ۷0 هزار تومان 
رســید. بــه گــزارش روزنامــه شــرق از 
ســازمان بازرســی کل کشــور، پــس از 
افشــای فســاد بیــش از ۷۳۵ میلیــون 
دلاری در ســازمان تعــاون روســتایی و 
قــرارداد بــدون مناقصــه ایــن نهــاد بــا 
ســایت بازرگام، این شــرکت خصوصی 
مســتقر در یــزد، زیــر ذره بین رســانه ها 

قرار گرفت.

 مدتــی بعــد وزارت جهــاد 
کشــاورزی اعــلام کــرد یــک 
سامانه جدید به نام »ستکا« بر عرضه 
مــرغ و دیگــر اقــلام ضــروری نظــارت 
خواهــد کــرد و بیــش از چهــار هــزار 
فروشــگاه پروتئینــی در تهــران مــرغ 
منجمــد را بــا قیمــت مصرف کننده ۴۵ 
هزار تومــان تحت نظــارت این ســامانه 
جدید دریافــت می کنند. بعــد از اعلام 
این خبر، اعتراض های صنفی مختلفی 
نســبت به رانــت توزیعــی گســترده در 
وزارت جهاد کشاورزی و روند مشکوک 

توزیع مرغ در بازار ابراز شد.

 مدتی بعد مشخص شد ستکا 
شــرکت  یــک  بــه  متعلــق 
خصوصــی بــه نــام »دیبــا« اســت و به 
شــکل عجیبی مانند بــازرگام در شــهر 
یــزد مســتقر بــوده و ظاهــراً متعلــق بــه 

همان ذی نفعان بازرگام است.

 به نقــل از ایلنا، ســید مرتضی 
حســینی، نماینده مردم میانه 
در مجلس شورای اســلامی در این باره 
خطاب به رئیس جمهــور گفت: »آقای 
رئیس جمهــور آیــا این فســاد ها بــا این 
حجم عظیم بالاخــره نقطه پایانی دارد 

یا خیر؟« 

حسینی ادامه داد: »انتظار ما 
از دولــت این اســت که بســاط 
این شرکت های صوری، فامیلی و رانتی 
به طور کامل جمع شود و این ظلمی که 
به اقتصاد و اعتماد مــردم و بیت المال 

صورت می گیرد، تمام شود.«

NEWSخبر
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

گزارشی از افزایش میل به مهاجرت نیروهای مختلف استارتاپ ها که اکنون دیگر موج 
آن به هم بنیان گذاران و کارآفرینان رسیده است

چمدان های بسته

ماندن چشم انداز رشد
 و پیشرفت می خواهد

رفتن۱0نفرازیک
تیم۱6نفره!

ما هم با مسئله مهاجرت نیروی کار مواجه 
بوده  و هســتیم؛ از کارشــناس تا نیروهای 
فنــی. ایــن تهدیــدی اســت کــه همیشــه 
اکوسیستم با آن مواجه بوده و این مسئله 
از نظــر منافــع ملــی هــم بســیار هزینه بر 
است. تیم  ما 16 نفر بود که تاکنون 10 نفر 
از اعضا مهاجرت کرده اند. آلمان، فنلاند 
و کانــادا ســه مقصد اصلــی بچه هــا بوده 
اســت. یکی، دو مــورد به قصــد تحصیل 
مهاجــرت کرده انــد، امــا در نهایــت هدف 
خود مهاجرت اســت. ایــن بچه ها عموماً 
پیشــنهاد های خوبــی دریافــت کرده انــد 
و موقعیت هــای مناســب تری نســبت 
وضعیــت داخــل کشــور داشــته اند. 
اصلی ترین دلایل این تصمیم 
هــم بــرای همــه مشــخص 
است. وضع وجود، ناامیدی، 
عدم زمینه و بســتر پیشرفت 
و تــورم افسارگســیخته کــه 
باعــث می شــود هــر چقــدر 
می کنیــد،  تــلاش  بیشــتر 
بیشــتر از خواســته هایتان 
فاصلــه  بگیریــد. بــا اینکــه 
حقوقــی کــه در اســتارتاپ ها 
پرداخت می شــود، نســبتاً بالاتر از ســایر 
شرکت هاســت، اما با همیــن دریافتی ها 
چند سال باید کار کرد تا یک ماشین خوب 
خرید؟ نابسامانی اقتصادی و عدم امنیت 
شــغلی و تصمیمات و قوانینی که هر روز 
بیشتر از قبل چوب لای چرخ استارتاپ ها 
می گــذارد، در کنــار امنیتی کــردن فضــای 
کســب وکار و فشــارهای اجتماعــی، هــر 
کــدام می تواند یــک دلیــل منطقــی برای 

مهاجرت باشد. 
از اعضای تیم ما دو نفر دیگر هم قصد 
مهاجرت دارنــد. هیچ ســناریویی برای 
مانــدن وجــود نــدارد. مهاجــرت نیروی 
انسانی هم به شرکت ها و استارتاپ ها 
ضربه می زند و هم هزینه های هنگفتی 
بــرای کشــور دارد؛ چراکــه ایــن نیــرو که 
الان بــه ســطحی از تخصــص و کارایــی 
رســیده، محصول هزینه هــا و امکانات 
دولتی و غیردولتی کشور است. کشور 
هزینه های آزمون وخطاهای این نیروها 
را پرداخت کرده، اما انگار این هزینه ها 
بــرای کســی مهــم نیســت. پیش بینی 
می کنــم تــا پایان ســال مــوج دیگــری از 
تعطیلی هــا و ورشکســتگی ها خواهیم 
داشــت و نیــز بیکاری هایــی کــه بــه 

مهاجرت منجر خواهد شد.

POINT OF VIEWدیدگاه

هادی فرنود
بنیانگذارکاموا

Info@
Karangweekly.ir

عباس عین علی 

abbas.einali 
@gmail.com

استارتاپ ها و کسب وکارهای نوآور طی یک سال گذشته شاهد موارد متعدد مهاجرت نیروی کار بوده اند. بحران ها و تصمیم گیری های ناگهانی که به گسترش ناامیدی منجر می شود، در کنار 
تسهیل شرایط مهاجرت استارتاپی در کشورهای اروپایی و کشورهای منطقه، دو عامل مهم از افرایش مهاجرت نیروهای متخصص کشور است. مهاجرت نیروهای متخصص هزینه های 
جبران ناپذیری برای اقتصاد دیجیتال کشور به همراه داشته و دارد که سنگینی بار آن بیشتر بر دوش کسب وکارها و استارتاپ هایی است که سال ها روی توسعه و رشد منابع انسانی خود 
سرمایه گذاری کرده اند. این روند با افزایش محدودیت ها در ماه های اخیر شدت و عمق بیشتری پیدا کرده، به شکلی که اکنون شاهد مهاجرت هم بنیان گذاران و مدیران ارشد کسب وکارها 

هستیم. افرادی که هر یک توانایی ایجاد شغل و کسب وکار پویا را دارند، حالا رفتن را بر ماندن ترجیح می دهند. در گزارش ویژه این هفته به سراغ چند کسب وکار رفتیم و از آنها درباره 
مهاجرت اعضا و هم تیمی هایشان سه سؤال پرسیدیم؛ اول اینکه آیا آنها با مهاجرت نیروی انسانی در تیم شان روبه رو بوده اند و این مهاجرت در چه سطوح سازمانی اتفاق افتاده و کسانی 

که هنوز مهاجرت نکرده اند، چقدر به این مسئله فکر می کنند؟ دوم اینکه عمده دلیل مهاجرت افراد را چه می دانند و سوم نیز این موضوع که بیشترین مقصد مهاجرت برای این نیروها چه 
کشورهایی بوده و آیا توانسته اند در کشور مقصد هم کسب وکاری راه اندازی کنند؟ 

حمیدرضا احمدی
بنیان گذار ایوند

در جست وجوی موقعیت مالی بهتر
چند تــن از نیرو های ما در ســطوح 
مختلف از جمله مدیر محصول و 

کارشــناس  و  فنــی 
کرده انــد.  مهاجــرت 
دلیــل  مهم تریــن 
مهاجــرت به نظــرم موقعیت هــای مالی بهتر 
اســت. ســایر موارد از درجه اهمیــت کمتری 
برخوردار اســت و اصطلاحاً خامه روی کیک 
اســت. هم بنیان گــذار مــن هــم در حــال 
رفت وآمد اســت، نمی شــود گفت مهاجرت؛ 
گاهی ترکیه و گاهی تبریز است. یادم هست 
ســال 1۳۹۸ یکــی از بچه هــا قصــد مهاجرت 

داشت. به او پیشــنهاد دادم که اگر امســال حقوقت 10 
میلیــون اســت، در ســال جدیــد می توانــم 1۵ میلیــون 

پرداخت کنم، در جوابم گفت نه! یک پیشنهاد دریافت 
کــرده ام کــه حــدوداً معــادل ماهــی ۷0 میلیــون می توانم 
دستمزد بگیرم. آن زمان دلار 1۵ هزار تومان بود. این سطح 
از تفــاوت قابــل رقابت نیســت. مســئله تفاوت نــرخ ارز 
خیلــی مهــم اســت. روزی کــه ایونــد را راه  انداختیــم 
پرداختی هایمان به نیروهــا کمتر از اروپا بود، 
اما نه در حدی که به مهاجرت بیــارزد. امروز 
اما مسئله فرق می کند. نکته دیگر این است 
که کشور های اروپایی و حتی همین کشورهای 
منطقه درهایشــان را به روی نیروی کار ماهر 
باز کرده اند. تنوع برنامه هــای مهاجرتی ویژه 
استارتاپ ها نشــان می دهد که این روند طی 
ســه، چهار ســال اخیــر چقدر رشــد داشــته 
است. قبلاً هم این پیشنهادها بود، اما نه به 
این سادگی. خود مهاجرت کار سختی است. 
نمی شــود از کســی کــه اینجــا کارآفریــن یــا عضــو تیــم 
اســتارتاپی بوده، توقع داشــت کــه در کشــور مقصد هم 

استارتاپ راه اندازی کند. کارآفرینی نیازمند هماهنگی با 
فضــا و داشــتن روابــط اجتماعــی، سیاســی و اقتصادی 
است. کسی که مهاجرت می کند، مدت ها طول می کشد 

تا بتواند به مرحله کارآفرینی برسد. 

علی کشفی
هم بنیان گذار فلایتیو

مهاجرت به سطوح پایین هم رسیده است
 10 یا 1۵ سال پیش بچه های حوزه  
ِــک و اســتعدادهای برتر بیشــتر  ت
اکنــون  می کردنــد.  مهاجــرت 
مهاجرت به سطوح پایین تر رخنه 
کرده اســت. یکی از دلایــل آن نیز 
کرونا ســت. کرونــا باعث شــد ابزارهــا و زیرســاخت های 
دورکاری رشــد کند و افراد بتواننــد در نقاط مختلف دنیا 
برای شــرکت های مختلف کار کنند. این مســئله ایران را 

عکس:بهنامصدیقی)مجموعهروزآخر(
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بيلبورد
B I L L B O A R D

 درباره کتاب
»قاعده ده برابر«

قاعدهفروش
این روزها فروش به رشته ای تخصصی و پر 
از جزئیات و ریزه کاری تبدیل شده است. 
»گرنــت کاردون«، یکــی از متخصصــان 
شناخته شده و حرفه ای »آموزش فروش« 
است. کتاب »قاعده ده برابر« جدیدترین 
کتاب اوست که توسط انتشارات آموخته 
منتشــر شــده اســت. اگرچه در نــگاه اول 
قاعــده ده برابــر مختــص دنیــای فــروش و 
بازاریابــی اســت، امــا در همــه حوزه هــای 
زندگــی از جملــه عاطفــی، خانوادگــی و 
مالــی بــه کار می آید. امــا قاعــده 10 برابری 
یعنی چه؟ با مثال آن را توضیح می دهم؛ 
بــه  ازای هــر ارائــه فــروش و 
تمــاس تلفنــی کــه دیگــران 
داشته اند، شما باید 10 برابر 
آنهــا داشــته باشــید. بــرای 
خرید خانه، از 10 برابر تعداد 
املاکی که دیگران پرس وجو 
می کننــد، خبــر بگیریــد. 
هــر فعالیتــی کــه انجــام 
می دهیــد و هر نقشــه ای را 
که در ســر داریــد، ضرب در 
10 کنید. برای رســیدن به قاعده 10 برابری 
اهدافی برای خود تعیین کنید که 10برابر 
رؤیاهای اولیه شــما باشــند. شــما باید به 
سطوح خارق العاده موفقیت خود دست 
پیدا کنیــد؛ خارق العاده یعنــی هر چیزی 
خارج از قلمــرو آنچه بیشــتر افــراد عادی 
می توانند به دست بیاورند. برای رسیدن 
به این مرحله، نخست باید فکرهایتان را 
با سطوح 10 برابری و اعمال تان را با مقادیر 
10 برابری هماهنگ کنید. اگر می خواهید 
ایــده یــا محصولات تــان را به بــازار عرضه 
کنیــد، بایــد مطمئــن شــوید همــه کارهــا 
را  10 برابــر بیشــتر انجــام می دهیــد تــا در 
مدت زمان کوتاه تر در مکان های بیشتری 
حضور یابیــد و بــا افراد بیشــتری ملاقات 
کنید. برای نمونه، اگر برنامه این است که 
یک نفر ایده تــان را معرفی کنــد، از 10 نفر 
کمک بگیرید و آنهــا را مدیریت کنید. در 
این کتاب موفقیــت به معنای دســتیابی 
به چیزی فراتر از سطح انتظار شماست. 

INTRODUCTIONمعرفی

نگاهی به وضعیت بلاتکلیف بیلبوردهای شهری؛ از جاماندن تبلیغات تاریخ گذشته 
گرفته تا معرفی های دوباره

بیلبوردهای بلاتکلیف
ضرب المثلــی هســت کــه می گویــد »رنــگ رخســاره خبر 
می دهد از ســر درون«. ایــن ضرب المثل به این امر اشــاره 
دارد کــه خیلــی اوقات لازم نیســت کســی دهان بــاز کند و 
از حــال و روزش بگویــد. کافــی اســت او را ببینی تــا از رنگ 
رخســارش بدانی که حالش خوب اســت یا نه، فقــط دارد 
تلاش می کند نشان بدهد که حالش خوب است. از طریق 
همین ضرب المثل می توان حال و روز بیلبوردهای ســطح 

شهر را در یک کلام توصیف کرد؛ بلاتکلیف!

 بگذارید قدیمی ها بمانند
کافی اســت نگاهی بــه بیلبوردهای ســطح شــهر و پیامی 

که می خواهنــد بــه مخاطبان شــان برســانند، بیندازیم و 
آنها را با بیلبوردهای ســه، چهار ماه قبل مقایسه کنیم تا 
بفهمیم حال کسب وکارهای ایرانی خوب نیست و بدجور 
بلاتکلیف اند. کســب و کارها نــه می دانند چــه بگویند، نه 
می دانند از چــه بگوینــد و نه می داننــد چرا بایــد بگویند. 
بسیاری از این کسب وکارها حتی اگر از وضعیت اینترنت 
سختی خاصی نچشــیده باشــند که البته بعید است، از 
اینکه مردم نه دل و دماغ و نه قدرت خرید دارند، ســخت 
ضربه دیده انــد و برای جبــران ایــن ضربه هــم نمی توانند 
دســت به برگزاری پویش بزنند، زیرا این کار ممکن اســت 
مانند دست وپا زدن در باتلاق، آنها را بیشتر گیر بیندازد و تا 

قعر باتلاق فرو برد. به همین دلیل است که درون بلاتکلیف 
کسب وکارها، رنگ رخسارشان را دگرگون کرده است. این 
رنگ پریده و حال ناخوش خودش را در بیلبوردهای سطح 

شهر نشان می دهد.
ایــن بلاتکلیفــی البتــه انــواع مختلفــی دارد. برخــی 
کســب وکارها بــا نداشــتن بیلبــورد در ســطح شــهر ایــن 
بلاتکلیفی را به نمایــش می گذارند. آنها ســعی می کنند 
کمتر به چشــم بیایند، زیرا نمی دانند این حضور در برابر 
چشم مردمان چه عواقبی برایشان دارد. آنها اگر پویشی 
هم داشته باشند، در سطح شــهر حرفی از آن نمی زنند و 
ســعی می کنند مخاطب خود را در ســایر رسانه هایشــان 

یکــی از نــکات مهــم در هــر بخشــی از برنامــه بازاریابــی 
بهینه  ســازی اســت. یکی از بخش هایی که بهینه ســازی 
در آن بسیار مهم است، فروش سازمانی است. چه بهتر 
اســت که بهینه ســازی در فــروش ســازمانی را از قــدم اول 
شروع کنیم؛ یعنی انتخاب سازمان یا شرکت. ما نباید درِ 
هر سازمان یا شرکتی را برای همکاری سازمانی بزنیم. اما از 
چه طریق سازمان های مناسب و نامناسب برای همکاری 

را بشناسیم؟

 اندازه سازمان
باید به تعداد افراد سازمانی که می خواهیم با آن همکاری 
کنیم، توجه داشته باشیم؛ چراکه اگر اندازه سازمان کوچک 
باشد، زمانی که برای مذاکرات می گذاریم، نهایتاً نمی تواند 
به خروجــی مناســبی منجر شــود. از طرفــی اگر ســازمان 

بسیار بزرگ باشد و سازمان ما توان ارائه خدمات به چنین 
سازمانی را نداشته باشد، به طور کامل زمان و هزینه و حتی 

اعتبار سازمان ما از بین می رود.

 فرهنگ سازمانی
شناخت فرهنگ سازمانی که می خواهیم با آنها همکاری 
کنیــم، بســیار مهــم اســت. محصــول مــا بایــد در جهت 
ارزش های سازمانی سازمان همکارمان باشد یا حداقل با 
آن در تضاد نباشد. تحقیق در این زمینه هنگام مذاکره نیز 

بسیار کمک کننده خواهد بود. 

 سوابق همکاری های سازمانی
ما باید درباره  ســایر همکاری های ســازمانی یک ســازمان 
بدانیم؛ اینکه آیا سابقه  همکاری با سازمانی که محصول 

نکاتی برای 
فروش سازمانی 

درهرسازمانیا
شرکتیرانزنید!

افسانه دهکامه 

taaghche.
afsanedehkame

@gmail.com
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سلامت
H E A L T H

گفت وگو با رضا حسامی فرد
مدیرعامل و هم بنیان گذار گهواره

سلامت هر جامعه در گرو نهاد خانواده است. سبک زندگی، الگوهای رفتاری و پایه های تربیتی تعیین کننده 
سرنوشت نسل هاست. یکی از مهم ترین عوامل بهبود این شاخص ها آموزش است؛ البته آموزش نه فقط برای 

فرزندان، بلکه به طور مشخص برای پدران و مادران. خصوصاً آنهایی که نخستین بار موهبت فرزند را تجربه 
 می کنند. در کنار استانداردهای جهانی، تفاوت های فرهنگی و اقلیمی، دانشی تجربی را فراهم می کند که 

کمتر مورد توجه قرار می گیرد. در این میان بسترهای انتقال این تجارب در کنار محتواهای استاندارد آموزشی 
و باکیفیت نقش مهمی را ایفا می کنند. گهواره یکی از این بسترهاست که واسطه نیاز به این دانش تجربی، 

محیطی پویا برای والدین ایجاد کرده  تا بتوانند با هم در تعامل باشند و از دانسته های جمعی منتفع شوند. در این 
شماره از کارنگ با مدیرعامل و هم بنیان گذار گهواره به گفت وگو پرداختیم تا از این پلتفرم بیشتر بدانیم.

 گهواره ای
در بازار کودک

نگاهی به چالش های اوتیسم و راه حل های فناورانه 
برای افراد مبتلا به این سندرم

فناوریبرایکودکاناوتیسم

TRENDروند

افراد مبتلا به اوتیسم نســبت به دنیای اجتماعی 
و به طور کلی محیط زندگی حساس هستند. آنها 
می تواننــد مشــکلات بزرگــی را در موقعیت هــای 
عــادی اجتماعی تجربــه کنند و نســبت بــه موارد 
پیش  پا افتاده از نظر افراد عــادی، اضطراب، ترس، 
فوبیا یا واکنش های حسی شــدید داشته باشند. 
امــا می تواننــد بــا فناوری هــا رابطــه خوبی داشــته 
باشــند. اپلیکیشــن های داســتان های اجتماعــی 
می توانند آنهــا را در موقعیت های دشــوار هدایت 
کنند. واقعیت مجازی و واقعیت افزوده می توانند 
فضای امنی را بــرای آموزش و تمریــن فراهم کنند. 
هوش مصنوعی و علم ژنتیک می تواند به تشخیص 
زودهنگام این سندرم کمک  کند. آنچه بیشتر از هر 
چیزی برای خانواده های دارای کودک اوتیسم هزینه  
دارد، آموزش اســت. آموزش های کودکان اوتیسم 
باید مســتمر باشــد. کارشناســانی کــه با کــودکان 
اوتیسم سروکار دارند، بر این باورند که فناوری باعث 
بهبود مهارت هــا، افزایش انگیــزه بــرای یادگیری و 
بهبود تمرکز کودکان مبتلا به اوتیسم می شود. در دو 
سال گذشته، توسعه دهندگان فناوری به پتانسیل 
راه حل های مبتنی بر گوشی های هوشمند پی بردند 
و اپلیکیشن های مرتبط با اوتیسم به طور تصاعدی 

شروع به رشد کرد. 

 چگونه اپلیکیشن ها می توانند 
برای کودکان و بزرگسالان مبتلا 

به اوتیسم راهگشا باشند؟
یکی از مفیدترین ویژگی های این اپلیکیشن ها این 
است که یک محیط کنترل شده و قابل بازآفرینی را 
برای آماده  شــدن، پیش از حضور در موقعیت های 
اجتماعی ارائه می دهند. این اپلیکیشن ها از طریق 
شبیه ســازی رویدادهای ســاده زندگــی و موقعیت 
خاص، در محیطی امن می توانند آگاهی اجتماعی 
بیشتری به این گروه از افراد بدهند؛ تعداد زیادی از 
این اپلیکیشن ها وجود دارد. به عنوان مثال، برنامه 
داستان اجتماعی توسعه یافته توسط تاچ اوتیسم، 
بســتری را بــرای والدیــن، مربیــان و مراقبــان فراهم 
می کنــد تــا داســتان های اجتماعــی شــخصی و 

برنامه هــای تصویری ایجــاد کنند تا بــه آنها کمک 
کند بــا فرزنــدان خــود ارتبــاط برقــرار و آنهــا را برای 
موقعیت های اجتماعی آماده کنند. یکی دیگر از 
نوآوری های این حوزه، آنجل ســن نــام دارد که یک 
راه حل مانیتورینگ جی پی اس و صوتی اســت که 
برای کمک بــه خانواده هــا برای پیگیری کــودکان با 

نیازهای ویژه طراحی شده است.

 عینک گوگل؛ یک قطب نمای 
اجتماعی

گــوگل سال هاســت کــه در مــورد فناوری هــای 
سلامتی در حال تحقیق و سرمایه گذاری است. 
در یکــی از پروژه هــای گــوگل در حــوزه اوتیســم 
از عینــک گــوگل به عنــوان یــک گجــت درمانــی 
استفاده شده است. در این روش به کمک فناوری 
واقعیت افزوده که فیس توفیس نام دارد، کودک 
اوتیسم باید حالت چهره افراد را تشخیص دهد 
و با ارائه پاســخ درســت جایزه دریافــت کند. این 
روش درمانــی کــه بــه روش ABA شــهرت دارد، 
سال هاســت به عنــوان یــک روش نظام منــد، 

اثربخش و کارا شناخته می شود.
دانشــگاه اســتنفورد نتایج یک کارآزمایــی بالینی 
مشــابه را برای آزمایش اثربخشــی سوپرپاورگلس 
منتشر کرد؛ نرم افزاری مبتنی بر یادگیری ماشین 
که بــرای عینک گــوگل طراحی شــده و به کــودکان 
مبتلا به اوتیسم کمک می کند تا تعاملات اجتماعی 
را با اســتفاده از ایموجی و صدا رمزگشــایی کنند. 
این فناوری به بچه های اوتیســم کمــک می کند تا 
بفهمند آیا یک فرد خوشحال، غمگین، عصبانی، 
متعجب، منزجر یا خنثی است یا خیر. با نگاهی 
به انبوه نمونه های واقعیت افزوده، واقعیت مجازی، 
اپلیکیشــن ها، بازی ها یا الگوریتم های هوشــمند، 
مشخص می شود که بیشتر این فناوری ها هنوز در 
مرحله اولیه توسعه یا در مرحله تحقیق هستند. 
این امر ممکن است به این دلیل باشد که مدیریت 
اختلالات اوتیسم زمینه ای مناسب برای استفاده 
از فناوری های سلامت دیجیتال است، اما ممکن 

است برای سرمایه گذاران سودآور نباشد. 

عکس:پریاامیرحاجلو

I N T E R V I E W
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لجستيک
L O G I S T I C

گتیر تلاش دارد با برنامه 
»تحویل فوری « خود بازار

 را قبضه کند

اوبرخردهفروشی
بنیان گذار سایت ۲.۸ میلیارد دلاری گتیر 
توضیــح می دهد کــه چــرا ســرمایه گذاران 
امیدوارند اوبر بعــدی را از میان برنامه های 
خواربارفروشــی تحویــل10 دقیقــه ای پیدا 
 کننــد. گتیــر ترکیــه اخیــراً بــه ارزش ۲.۸  
میلیــارد دلاری برای خدمــات تحویل مواد 

غذایی خود دست یافته  است.
»ناظم سالور«، مؤسس گتیر در مورد ایجاد 
یک کار تجاری کم حاشــیه صحبــت کرده 
اســت. تمایــل ســرمایه گذاران خطرپذیــر 
این است که در برنامه های خواربارفروشی 
کــه وعــده تحویــل در کمتــر از 10 دقیقــه را 

می دهند، سرمایه گذاری کنند.
فرضیه او نسبتاً ساده است؛ مواد غذایی، 
اقــلام تندمصــرف و ســایر مــوارد ضــروری 
را از یــک برنامــه انتخــاب و هزینــه آن را 
پرداخت کنید و با یک پیک، سفارش خود 
را بلافاصله پس از پرداخت در آدرس منزل 

خود تحویل بگیرید.
ایــن رونــد بــرای کاربرانــی کــه بــا فنــاوری 
آشــنا هســتند و به خصــوص در بحبوحه 
همه گیــری کرونــا از خدمــات درخواســتی 
اوبــر اســتقبال کرده انــد، جــذاب بــه نظــر 
می رســد. داده هــای تحلیل شــده توســط 
پیچ بوک نشان می دهد که سرمایه گذاران 
فنــاوری در اروپــا 1.6 میلیــارد دلار بــرای 
استارتاپ های تحویل مواد غذایی در سال 
۲0۲1 ســرمایه گذاری کرده انــد کــه بیش از 
دوبرابر ســرمایه گذاری در ایــن بخش برای 

کل سال ۲0۲0 بوده است.
برنامــه تحویــل مــواد غذایــی گتیــر ترکیه، 
خــود را به عنــوان بازیگــر اصلــی ایــن بــازار 
جا انداخته اســت. این شــرکت که توسط 
ناظم ســالور در ســال ۲01۵ تأســیس شد، 
در ابتدا برای جذب سرمایه گذاری از سوی 
سرمایه گذاران سطح بالا تلاش زیادی کرد، 
اما شش ســال بعد، پس از یک دور جذب 
ســرمایه  توســط ســرمایه گذار فیس بــوک 
یعنی شــرکت ســکویا و بــا همــکاری چند 
ســرمایه گذار اروپایــی دیگــر ارزش خــود را 
به بیش از ۲.۵ میلیارد دلار رســاند. گتیر، 
پیک هــای خــود را به صــورت تمام وقــت 

استخدام می کند.

FUTUREآینده

مجتبی نصیری، قائم مقام مدیرعامل پارسی پست می گوید قصد دارند از ظرفیت دفاتر پیشخوان 
خدمات دولت، برای عرضه خدمات پستی به ویژه به شرکت های اینترنتی استفاده کنند

زنجیره کامل 
لجستیک پستی

اواخر سال 1۳۹6 بود که شــرکت تعاونی پست پیشگامان 
بادپــا، یکــی از شــرکت های زیرمجموعــه گــروه تعاونــی 
پیشــگامان، بــا شــرکت در مزایــده ای کــه ســازمان تنظیــم 
مقــررات و ارتباطــات رادیویــی در خصوص واگــذاری مجوز 
اپراتوری پستی به بخش خصوصی برگزار کرده  بود، موفق 
به اخذ پروانه اپراتوری کشوری پست شد. این شرکت با برند 
پارسی پست فعالیت خود را شــروع کرد و قرار بود حداکثر 
ظرف مدت شــش ماه بعــد از صدور مجــوز، فعالیتش را به 
شکل عملیاتی آغاز کند، اما این روال به سادگی پیش نرفت 
و با افزایش تحریم های کشــور و در جریان کش وقوس های 
تورمی و افزایش قیمت دلار، این شرکت تعاونی برای تجهیز 
و تأمین ماشــین آلاتش به مشــکل برخورد. از ســوی دیگر 
میزان ســرمایه گذاری ای که در برنامه کسب وکار ارائه شده 
به ســازمان در زمــان اخذ پروانــه پیش بینی کــرده  بودند، با 

افزایش بســیار زیــاد و کمبود تجهیــزات مورد نیــاز مواجه 
شــد و شــرایط به گونه ای پیش رفت کــه اگر حتی ســرمایه 
مورد نیــاز نیز تأمین می شــد، مشــکل تأمین تجهیــزات با 
محدودیت هایی که شرکت های خودروســازی در واگذاری 
خودرو به متقاضیان داشــتند، به قوت خــود باقی بود. این 
مشــکلات به علاوه مشــکلات قانونی دیگری که بر ســر راه 
شــروع فعالیت های پارسی پست قرار داشــت، سبب شد 
آغاز فعالیت های پســتی ایــن برند چندین ســال به تعویق 
افتد و بالاخره در 1۷ مهر 1۴00 همزمان با روز جهانی پست، 
پارسی پست فعالیت های خود را به طور عملیاتی آغاز کند.

البته دســت اندرکاران شــرکت می گویند در طول این مدت، 
اقدام به شناسایی نمایندگان اســتانی و جذب آنان و تأمین 
واحدهای ســتادی در اســتان ها کردنــد؛ زیرا گســتردگی کار 
به دلیل ضرورت ایجاد شــبکه ارتباطی اتصال ۳0 استان به 

یکدیگر بسیار بالا بود.
در رابطــه بــا مأموریــت و چشــم انداز این شــرکت با مجتبی 
نصیری، قائم مقام مدیرعامل پارسی پست گفت وگو کرده ایم. 
نصیری حدود ۲6 ســال را در شــرکت ملی پســت کار کرده و 
چهار سال باقی مانده تا بازنشستگی اش را در سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی، معاون امور پستی بوده و حالا در 

پارسی پست سمت قائم مقام مدیرعامل را دارد.

 سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
چه وظایفی به پارسی پست سپرده است؟

بر اســاس پروانه صــادره و موافقت نامــه مبادله با ســازمان، 
وظایفی مشابه شرکت ملی پست جمهوری اسلامی و ارائه 
خدمات پستی به سراسر کشور به پارسی پست واگذار شده  

است.

I N T E R V I E W

عکس:پریاامیرحاجلو
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لجستيک
L O G I S T I C

   شــرکا یا بنیان گذاران و سهام داران این مجموعه 
چه افراد یا شرکت هایی هستند؟

شــرکت پســت پیشــگامان بادپــا یــک شــرکت تعاونــی و 
ســهام داران آن اعضــای تعاونی با میزان ســهم 
متفاوت هستند. به عبارتی این تعاونی پستی 
از ســرمایه خرد اعضا تشــکیل شــده  اســت. با 
توجه به اینکــه برخی از اعضای آن ســهام داران 
عمــده دیگــر شــرکت های عضــو گــروه تعاونــی 
پیشگامان هستند، نمایندگان این شرکت ها در 
هیئت مدیره پارسی پست حضور دارند و شرکت 
به جهت تعاونی بودن زیر نظر وزارت تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی نیز فعالیت می کند.

 آیا این سهام در بورس عرضه شده  است؟
در ابتدا ســهام فقط بین سهام داران شــرکت تعاونی پست 
پیشگامان عرضه شد، اما به تازگی این شرکت در بازار فرابورس 
پذیرفته شده و مجوز درج نماد آن با نام بازرگام در تابلو عرضه 
سهام نیز صادر شــده  و مراحل نهایی عرضه سهام شرکت 
در بازار بورس در حال انجام اســت. »بازرگام« یک فروشگاه 
آنلاین در حوزه فروش توزیع آنلاین میوه و اقلام سوپرمارکتی 
در سراسر کشــور اســت که کل ســهام آن متعلق به شرکت 

پست پیشگامان بادپاست. 

 مدیرعامــل و اعضــای هیئت مدیــره 
پارسی پست چه کسانی هستند؟

اعضای هیئت مدیره پارسی پســت منتخبی از شرکت های 
حقوقی زیرمجموعه تعاونی هستند که نمایندگانی از آنان 
در هیئت مدیره پارسی پســت حضــور دارنــد. محمدهادی 
اســلامی، مدیرعامــل مجموعــه پارسی پســت و اعضــای 
هیئت مدیره آن، محمدرضا رضایی نژاد )رئیس هیئت مدیره(، 
محمــد شهســواری )نماینــده بنــدر خشــک و رئیــس 
هیئت مدیــره(، امیرحســین رضایی نــژاد )نماینــده شــرکت 
هوشمند ســرمایه و عضو هیئت مدیره(، مسعود بمانی پور 
)مدیرعامل شرکت توســعه ارتباطات، ارائه دهنده خدمات 

اینترنت و فیبر نوری و عضو هیئت مدیره( هستند.

 در حــال حاضــر چــه خدماتــی از طریــق 
پارسی پست در حال انجام است؟

پارسی پســت در حال حاضر خدمات متعارف و سریع را در 
برنامه خود دارد که بر اســاس درخواســت مشــتری در زمان 
قبول مرسوله در نمایندگی ها انتخاب می شــود. با توجه به 
اینکه در ســال های گذشــته واحدهایی در ســطح اســتان ها 
بــا عنــوان دفاتــر پیشــخوان خدمــات دولــت ایجــاد شــده  و 
پروانــه فعالیت ایــن دفاتر بر اســاس قانون توســط ســازمان 
تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویــی صادر می شــود، ما هم 
در برنامه های خود اســتفاده از این ظرفیت را قــرار داده ایم و 
به زودی خدمات خود را از طریق این دفاتر عرضه خواهیم کرد.
طبق تعهداتی که به سازمان تنظیم مقررات داریم، موظفیم 
در مراکز استان ها و شــهرهای بالای ۲۵0 هزار نفر جمعیت، 
خدمات پستی را ارائه دهیم و مرسوله های پستی مشتریان 
را پــس از جمــع آوری از طریــق زیرســاخت ها و امکانــات 
پارسی پســت به مقاصــد و به دســت گیرندگان مرســولات 
برسانیم. همچنین ارائه خدمات به شرکت ها و فروشگاه های 
اینترنتی یکی دیگر از خدمات ما برای شرکت هایی است که 
حجم ارســال بالایی دارند. بــرای توســعه فعالیت های خود 
برنامه داریم نقاط دسترسی به خدمات خود را از طریق دفاتر 
پیشخوان و شبکه آنلاین افزایش دهیم. این ظرفیت در حال 
حاضر در ســامانه ما وجود دارد و کسب وکارهایی که حجم 
ارسال بالایی دارند، می توانند اکانت پارسی پست را از طریق 

دفاتر مرکز تماس ما دریافت کنند.
حوزه خدمات نیابتی نیــز از جمله بخش هایی اســت که به 
نیابت از دستگاه های اجرایی برخی از خدمات آنها را انجام 
می دهیم. در حال حاضر جمع آوری و توزیع اسناد تک برگی  
مربوط به سازمان ثبت اسناد و املاک استان ها را که در دفاتر 

اسناد رسمی پذیرفته می شود، در 10 استان کشور به نیابت از 
مردم و ادارات ثبت اسناد و املاک انجام می دهیم. 

پارسی پست این آمادگی را دارد که به نیابت از دستگاه های 
اجرایی، زیرساخت ها و تجهیزات مورد نیاز را برای 
لجستیک آن سازمان ها یا شرکت ها با سرمایه 
خودش فراهم کند؛ با این شــرط که خدمات آن 

دستگاه در قالب خدمت پستی ارائه شود.
 همچنیــن بایــد تأکیــد کنــم خدمت رســانی به 
کســب وکارهای اینترنتی در اولویت برنامه های 
ســال آینــده مــا قــرار دارد. بــه همین منظــور در 
حال تولیــد و راه اندازی ســامانه ای برای توســعه 
دسترسی خدمات لجستیکی به حوزه تجارت 
الکترونیکی و کسب وکارهای اینترنتی هستیم.

 سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
چه نقشی در این میان ایفا می کند؟

سازمان مقررات به عنوان ناظر و قانون گذار ماست و تعرفه های 
خدمات ما با نظارت این سازمان تعیین می شود، اما از لحاظ 
بازاریابی و انجــام پروژه، صرفاً به این ســازمان اطلاع رســانی 

می کنیم.

 آیا شــرکت پســتی دیگری مشــابه شــما 
وجود دارد؟

 هنگامی که سازمان تنظیم مقررات، مزایده خود را برگزار کرد، 
به طور همزمان ما و شــرکت »پســت اول« از هلدینگ فاخر 
در آن مزایده برنده شــدیم. پســت اول به دلیل آنکــه از قبل 
زیرساخت ها و ظرفیت های لجستیکی را در اختیار داشت، 
از ابتدای سال 1۳۹۷ کار خود را بر اساس این مزایده آغاز کرد، 

اما پارسی پست فعالیتش در این بازار را با وقفه شروع کرد.

 در حال حاضر چه تعداد ناوگان در اختیار 
دارید؟

پارسی پست در حال حاضر 60 دستگاه نیسان، ۲۴0 دستگاه 
پراید وانــت و حــدود ۲0 کامیونت پنج تنــی در اختیــار دارد. 
به منظور استفاده بهینه از تجهیزات این ناوگان به رانندگان 
اجاره به شرط تملیک داده و پس از اتمام دوره اجاره و پرداخت 
مبلغ اجــاره در بازه تعیین شــده، مالکیــت خودرو بــه راننده 
منتقل می شود. البته برای تأمین موتورسیکلت نیز در حال 

بررسی و برنامه ریزی هستیم.

 تعداد نیروی انســانی شــرکت چه میزان 
است؟

حــدود ۴00 نفــر در کل کشــور بــا مجموعــه پارسی پســت 
همکاری می کنند که از این تعداد حــدود ۳00 نفر کارمندان 
قراردادی این شرکت هســتند و مابقی به صورت پیمانکار و 

کارمزدی با ما همکاری دارند.

 چشم انداز آینده شرکت پارسی پست را 
چگونه می بینید؟

افق ما این است که یک شرکت کامل زنجیره تأمین باشیم که 
خدمات پستی و لجستیکی جامعی را در کشور ارائه دهیم. 
لجستیک پستی با لجستیک حمل ونقل تفاوت هایی دارند. 
اکثر شرکت های اینترنتی نیازمند لجستیک خرده فروشی 
یا پستی هستند و توسعه این مدل از لجستیک به توسعه 
تجــارت الکترونیــک کمــک می کنــد. اصطلاح لجســتیک 
در پســت بــه خدمات پشــتیبانی نیــز اطــلاق می شــود و به 
خدمات قبل و بعد از شروع خدمات پستی برمی گردد. افق و 
چشم اندازی که در پارسی پست داریم، این است که با مهیا 
کردن زیرساخت های الکترونیکی به این سمت و سو حرکت 
کنیم. بخشــی از ایــن زیرســاخت در بخش فروش ســامانه 
آنلایــن بــازرگام فراهــم شــده و بخشــی دیگــر در بخش های 
عملیاتی در حال انجام اســت و در حال تکمیل این زنجیره 
تا قسمت انبارداری یا مدیریت انبار هســتیم و به زودی این 

بخش را نیز تکمیل خواهیم کرد.

ردپای مدیر اجرایی گوگل و سلولنت 
در یک سرمایه گذاری لجستیکی

جذبسهمیلیوندلارسرمایهدرلتا

REPORTگزارش

 لتا یــک ارائه دهنــده زنجیــره تأمین و 
لجســتیک SaaS )نرم افــزار به عنــوان 
یک سرویس( است که در کنیا فعالیت دارد و 
به تازگی حدود سه میلیون دلار در آفریقا برای 
ارائه ســرویس های لجستیکی ســرمایه گذاری 
کرده  اســت. لتا یک زنجیره تأمین B2B اســت 
که ســال گذشــته بــرای بهینه ســازی مدیریت 
ناوگان راه انــدازی شــد و به دنبــال فرصت های 
رشد در غرب آفریقاســت و فعالیت خود را در 

پنج بازار موجود افزایش داده  است.

 فناوری بهینه ســازی مســیر در لتا در 
راستای افزایش کارایی در تحویل کالا 
به مشــتریان طراحی شده  اســت. این فناوری 
قادر است تعداد وســایل نقلیه مورد نیاز برای 
توزیع را کاهش دهد و این امــر به صرفه جویی 

در هزینه و افزایش رقابت منجر می شود.

 ایــن اســتارتاپ جــزء بزرگ تریــن 
توزیع کننــدگان و بازیگــران تجــارت 
یــه اســت. کــن  الکترونیــک در غنــا و نیجر
نجوروگو، بنیان گذار ســلولنت و چارلز موریتو، 
مدیــر اجرایــی گــوگل نیــز بــرای توســعه ایــن 

استارتاپ سرمایه گذاری کرده اند.

 »سال آینده برای ما نسبتاً سال بزرگی 
خواهد بود. محصول ما تثبیت شده  و 
درک بسیار خوبی از فرایند فروش و استراتژی 
ورود به بازار داریم. سرمایه گذاری ای که انجام 
داده ایم به ما کمــک می کند تا به ســرعت وارد 
بازارهــای جدیــدی شــویم کــه از غنــا شــروع 
و  بنیان گــذار  جوشــی،  نیــک  می شــود.« 
مدیرعامل لتا با بیان ایــن مطالب به تک کرانچ 
گفــت: »ایــن شــرکت روی بــازار حمل ونقــل و 
همچنیــن محصــولات فین تــک کار می کنــد. 
ســرمایه گذار لتــا، نیک جوشــی را پــس از یک 
دوره دوســاله به عنــوان معــاون محصــول در 

تحویل منصوب کرد.

 او گفــت: »این کار باعث شــد متوجه 
شــود مشــکلات تحویل همواره وجود 

دارند و همچنان یک چالش در همه جا خواهد 
بود. این تجربه او را برانگیخت تا لتا را به عنوان 
یک ســرویس پشــتیبانی متحول کننــده برای 
مشــاغل ارائه دهنــده لجســتیک و بازارهایــی 

مانند Sendy و Amitruck راه اندازی کند.«

 جوشی گفت: »ما یک سیستم عامل 
برای لجستیک هســتیم و نرم افزار ما 
بــرای  مســیر  کارآمدتریــن  اســت  قــادر 
خدمت رســانی ســریع تر بــه مشــتریان را بــه 
توزیع کننــدگان نشــان دهــد و آنهــا را قــادر 
می ســازد از وســایل نقلیــه کمتــری بــرای 
خدمات رســانی به مشتریان بیشــتر استفاده 
کننــد. همچنین ایــن نرم افــزار، امــکان ردیابی 
راننده، حمل کالاهای خاص،  اطلاع از حداکثر 
استفاده از فضا، زمان صرف شده در طول سفر 
و مســافت طی شــده برای رانندگان حمل بار را 

فراهم می کند.«

 او اضافه کرد: »کسب وکارها همچنین 
می تواننــد ســایر معیارهــای وســیله 
نقلیــه مانند ســرعت، ترمز و توقــف را در میان 
ســایر نقــاط داده ای کــه کارایــی در عملیــات را 
کننــد.  اندازه گیــری  می کننــد،  تعریــف 
حمل کننده هــا از برنامــه راننــده اســتفاده 
می کنند و در این برنامــه تمام توقف هایی را که 
راننده باید انجام دهند، به ترتیب به آنها نشان 
می دهنــد و بــرای اثبــات تحویــل، فــرم امضــا 

می کنند.«

 مشــتریان از طرف لتا یــک لینک وب 
برای پیگیری تحویل سفارش های خود 
دریافت می کنند. لتا از زمان راه اندازی می گوید 
بیش از۵00 هزار تحویل را بهینه کرده، بیش از 
۲0 هزار تن کالا را تحویل داده و دو هزار وسیله 

نقلیه را مدیریت کرده  است.

 در میان بیش از ۲0 کسب وکار بزرگی 
کــه اســتارتاپ لتا بــا آنهــا کار می کند، 
Simbisa Brands و شــرکت  فســت فود 

چانداریا به سرعت در حال رشد هستند.

منیره 
شاه حسینی  

M_shah1358
@yahoo.com
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گفت و گو با سید جواد میری، جامعه شناس درباره مهاجرت نیروی متخصص؛ او مهارت 
را تنها امری فردی نمی داند، بلکه معتقد است سیر تاریخی یک جامعه و شبکه ای که فرد 

در آن رشد کرده، در دستیابی به این مهارت ها نقش مهمی داشته اند

حاکمیت سقف جامعه 
را کوتاه کرده است چرا روند مهاجرت 

ایرانی ها عادی نیست؟

آیااینجاجای
زندگیاست؟

 مهاجرت پدیده ای نیست که ما 
اکنون با آن مواجه شده باشیم. 
از هزاران ســال پیــش مــردم از مکان های 
مختلــف بــه دلایــل گوناگــون مهاجــرت 
می کردند تا شاید شــرایط زندگی خود را 
ارتقا و بهبود دهند. حتی این مسئله به 
میزان توســعه یافتگی جوامع نیز ارتباط 
زیــادی نــدارد و به خصــوص نیروهــای 
متخصــص بــرای تحصیــل و کار خــود را 
محــدود بــه یــک جغرافیــای خــاص 
نمی کننــد و بعضــاً اقــدام بــه مهاجــرت 

می کنند.

 اما چگونــه یک امــر طبیعی به 
بحــران تبدیــل می شــود؟ جواد 
میــری، جامعه شــناس می گوید یکــی از 
عللی که باعث شــده احساس کنیم این 
اتفاق در ایران بحران است، این است که 
ما فقــط صادرکننــده نیــروی متخصص 
هســتیم و به نــدرت کســی بــرای کار، 
تحصیل یا راه اندازی کســب و کار ایران را 
انتخــاب می کنــد. به عــلاوه تفکــری کــه 
جامعه را به سوی مهاجرت سوق می دهد، 
ایــن اســت کــه »اینجــا جــای زندگــی 
نیست«؛ تفکری خطرناک که به سبب به 
رســمیت نشــناختن نرم هــای متفــاوت 
زندگــی از ســوی حاکمیت شــکل گرفته 

است.

 میری معتقــد اســت نمی توان 
جامعه ملتهب و تب زده را بابت 
شماتت کســب و کارهای ایرانی مؤاخذه 
کرد، بلکه باید حاکمیت را مورد سرزنش 
و ســؤال قرار داد که چــرا نمی تواند بدون 
عینک امنیتی مسائل را نگاه کند و آنگاه 
که به سراغ رویکرد علمی نیز می رود، به 
شــکل آسیب شناســانه قضایــا را مــورد 

بررسی قرار می دهد.

 او می گویــد هر فرد متخصصی 
که از کشور خارج می شود یا هر 
کســب و کاری کــه در اثــر بحران هــای 
پیش آمــده از بیــن مــی رود، ضربــه بــه 
شــبکه ای وارد می شــود کــه ایــن افــراد و 
کســب و کارها ســاخته اند و اینهــا نیــز 
مهارت هــا و شــبکه خــود را از هویــت 
تاریخی ایرانی خود به ارث برده اند. به این 
ترتیب راه برای ورود استارتاپ های دیگر و 
کار در آن حوزه سخت و محدود می شود. 
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تــا چنــد ســال پیــش وقتــی صحبــت از 
مهاجرت می شد، می گفتند ما مهاجرت معکوس هم 
داریم و ایرانیانی که در خارج از کشور هستند، گاهی 
برمی گردند. به عــلاوه تأکید می شــد مهاجرت امری 
جهانی است و در همه کشورهای دنیا اتفاق می افتد 
و مختص ایــران نیســت. نیروهــای متخصص بین 
کشــورهای مختلــف می چرخنــد و اتفــاق عجیبــی 
نیســت کــه نگرانــش باشــیم. مهاجــرت نیــروی 
متخصص ایرانی چه تفاوتی با سایر کشورهای دنیا 
دارد کــه در ایــران نگران کننــده می شــود ولــی در 

کشورهای دیگر دنیا نه؟
بله، مهاجرت پدیده ای جهانی و امری بدیهی است. مهاجرت 
صرفاً امری نیست که امروز برای بشریت اتفاق افتاده باشد، 
بلکه روندی تاریخی است و معمولاً تمدن ها و فرهنگ های 
متفاوت همه با ایــن پدیــده به نوعی عجین هســتند. اینها 
بدیهیات است و بحثی بر سر آن نداریم، اما آیا مهاجرتی که 
در ایران اتفاق می افتاد با مهاجرت در کشوری مثل آلمان به 
هم شبیه هستند و هردو ذیل همان روند مهاجرت جهانی 

نیروهای متخصص قرار می گیرند؟
یک مثال ســاده بر اســاس تجربه زیســته خودم می زنم که 
قابل تعمیم دادن نیز هســت. مثلاً ما در دانشگاه های ایران 
 brain drain پدیده ای به نام مهاجرت داریم که از آن با عنوان
یا فرار مغزها یاد می شــود که اساتید یا دانشــجویان برتر در 
حوزه های مختلف به اروپای غربی و آمریکا و بعد هم به کانادا 
یا استرالیا مهاجرت می کنند. اما پرسشی که اینجا وجود دارد 
این اســت که آیا برعکس این مورد اتفــاق می افتد؟ منظورم 
بازگشت دانشجویان و اساتید ایرانی که رفته اند، نیست؛ آیا 
از سایر کشورهای دنیا برای کار، تحصیل یا آموزش به ایران 
مهاجرت می کنند؟ مثل اینکه از ترکیه، اروپا یا آمریکا اساتید 
یا نیروهای متخصصی برای کار یا تحصیل به ایران بیایند. 
مشــاهدات من در این 10 ســالی که در ایران زندگی می کنم، 
می گوید ما اساساً زیرســاخت های جذب نیرو را در این ۴0 و 

چند سال از بین برده ایم.

این زیرساخت ها چه هستند؟
در حــوزه تخصصــی خــودم می گویــم؛ مثــلاً در دانشــگاه 
می خواهید اســتادی را دعوت کنید که به ایران بیاید. اولین 
مورد این اســت که مــا باید نهادی بــرای روابــط بین الملل در 
دانشگاه داشته باشــیم که متصدی این کار باشد؛ مثلاً من 

در چیــن کار می کردم و می خواســتم به روســیه بــروم. در آن 
دانشــگاه چیتا در ســیبری بخــش روابــط بین الملــل وجود 
داشــت که ویزای من را گرفت، برایم خانه ای اجاره و شــرایط 
اقامتم را مهیا کرد. به آنجا که رســیدم، خودشــان حقوقم را 

می دادند و اقامتم را تمدید می کردند و کلاس ها 
برگــزار می شــد. مــن هــم در اتاقی می نشســتم 
کــه اســاتید روس حضــور داشــتند و عضــو آن 
دپارتمــان بودم و در جلسات شــان حضــور پیدا 
می کردم. فضا و زیرســاخت طوری ایجاد شــده 
بود که این اتفاق رخ می داد. در چین، انگلستان 
یا ســوئد هم همین طــور بود. این زیرســاخت ها 
در اصــل همه چیــز را ســامان دهی می کردنــد و 
بــه پروتکل هــای وزارت خارجه، آمــوزش عالی و 
دانشــگاهی، حســاب بانکی و همه مــواردی به 
نظر ساده می آید، تسلط داشتند و فضا را برای 

چنین کاری مهیا می کردند. اما آیا امکان این هست که مثلاً 
در دانشگاه های ما چنین اتفاقاتی بیفتد؟ فقط بخش های 
کوچکی این امکان را دارند و یک روند عمومی در دانشگاه های 
ایران نیست. حالا همین را به حوزه های مختلف اقتصادی 
و کســب و کاری و فناوری نیز تعمیم دهیــد. در اصل در همه 
حوزه های امــر اجتماعی که جامعه ایران را به مثابه بســتری 

شکل می دهد، این امکانات موجود نیست. 
وقتی وارد فرودگاه دوبی می شوید، اولین چیزی که توجه تان را 
جلب می کند، این است که از 1۷0 ملت در آنجا کار می کنند. 
یکی سیک هندی است و عمامه سیاه دارد، دیگری مسلمان 
اســت، آن یکی چینی اســت و یکی هم اروپایی. این نشــان 
می دهــد کــه در اینجــا مدیریت بر اســاس تخصص شــکل 
گرفته و مبنای حضور این افراد علایق ایدئولوژیک نیست. 
روند به این صورت اســت کــه در بازار دادوســتد جهانی این 
فرد تخصصش را وسط گذاشــته و فرودگاه دوبی هم با ارائه 
مبلغی به عنوان درآمد، این تخصص را می خرد. ولی چنین 
نگاهی به جامعه و انسان امروز در مدیریت کشور تابو است 
و حتی نمی توان آن را تصور کرد. انگار یک حرف خارق العاده 
می گویید، اما واقعیت این است که کشوری می تواند در دنیای 
امروز پیشرفت، توسعه و پول ملی ارزشمندی داشته باشد 
که بتواند نهادها و سازمان هایش را در چنین فضایی شکل 
دهد. اگر این کار را نکند و نخواهد وارد این روند تاریخی شود 
و در کرانه قرار بگیرد، جدا از اینکه صرفاً به فروشنده مواد خام 
تبدیل می شود، نیروهایی را هم که به هر دلیلی و به هرگونه ای 

پرورش داده، از دست می دهد. این نیروها وقتی فربه می شوند 
و به درجه ای از تخصص می رسند، می خواهند در حوزه کاری 
خودشــان بســط پیدا کنند و خلاقیتی به خرج دهند، اما با 
سد روبه رو می شوند یا می بینند درآمدشان با تخصصی که 
دارند، همخوانــی ندارد. این افــراد خیلی راحت 
در فضای بازار سرمایه داری جهانی جایی جذب 
می شود که بتوانند ارزش افزوده داشته باشند. 
این ارزش افزوده ممکن است حتی در مالزی یا 

ترکیه بیشتر از ایران باشد. 

ایــن موانــع و ســدها از چــه جنســی 
هستند؟

بیاییــد نگاهــی بــه مســیر یــک حــوزه در دوران 
معاصر داشته باشیم. اســتارتاپ ها در ایران در 
دوره ای رشــد کردند و به آنها بها داده شــد. بعد 
زمانی می رسد که حاکمیت اینترنت را قطع می کند؛ اینترنتی 
که مبنای فعالیت این کسب و کارهاســت. نه اینکه به علت 
اعتراضات این کار را کرده باشد، بلکه می خواهد به این سمت 
حرکت کند و تفکر مدیران این است که اینترنت و فضای باز 
و آزاد مخل مدیریت شان و مدیریت آنها مبتنی بر تضییق 
و فیلترینگ اخبار و فضای آزاد اســت. طبیعی است که در 
چنین فضایی کسب و کارهای نوآور دیجیتال و استارتاپ ها 
ضربه می خورند و با ســد روبه رو می شوند. حتی کلاس های 
دانشــگاهی و رونــد تحصیل هــم مختل می شــود. مثــلاً ما 
یکسری کلاس ها و سمینارها داشتیم که بین المللی بودند. در 
حال حاضر دسترسی به همه اینها قطع شده است. این هم 
مسئله موقتی نیست و قرار است در ادامه هم چنین باشد. 
از من سنی گذشته و می گویم نمی خواهم مهاجرت کنم، ولی 
جوانی که در حال تحصیل و علم آموزی است، این طور فکر 
نمی کند. او می خواهد در کلاس ها و سمینارهای بین المللی 
به صورت غیرحضوری شــرکت کند و این امــکان از او گرفته 

شده است.
مهاجــرت پدیــده ای فرهنگــی، تاریخــی و جزئــی از وجــود 
انسان ها یا می توان گفت طبیعت ثانویه انسان هاست، اما 
چیزی که در ایران اتفاق می افتد، جنبه سیاست گذارانه بسیار 
جدی دارد. افراد احساس می کنند که به بن بست رسیده اند. 
این را در مــورد مردم ایران بســیار می بینیــد، به خصوص در 
جوانان و میانسالان بسیار مشــاهده می شود که می گویند 
اینجا جای زندگی نیست. این بسیار تفکر خطرناکی است. 

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com

روزهای سختی برای نیروی متخصص و کسب و کارهای بزرگ و کوچک اقتصاد دیجیتال است. از یک سو با محدودیت های متعددی دست و پنجه نرم می کنند که اختلالات اینترنت به آنها 
تحمیل کرده، از دیگرسو از طرف مردم در مظان اتهامات مختلف هستند و از طرف دیگر نیز با وخیم تر شدن وضعیت اقتصادی، آنها هم به عنوان عضوی از این جامعه در معرض آسیب های 

گوناگون قرار دارند. گویی کسب و کارها به حالت تعلیق درآمده اند و در وضعیتی قرار گرفته اند که راه پس و پیش ندارند. به علاوه با وجود مشکلات مادی و معنوی که در این دوره تحمل 
می کنند، دیر و دور نیست که نیروهای متخصص خود را نیز از دست بدهند و با یک بحران بزرگ دیگر مواجه شوند. نیروهای متخصصی که شاید گذر از مرزها را ترجیح دهند و خود را از شر 

محدودیت های گوناگون برهانند.  سید جواد میری، جامعه شناس می گوید این تفکر خطرناک که »ایران جای زندگی نیست« روزبه روز طرفداران بیشتری پیدا می کند و علت اصلی ظهور این 
تفکر نیز به رسمیت شناخته نشدن تنوع و تکثر در جامعه است. او معتقد است یافتن مهارت در انجام کاری تنها به توانایی های فردی برنمی گردد، بلکه پیشینه و هویت تاریخی یک ملت و 

شبکه ای که اجزای مختلف آن را ایجاد کرده اند، در دستیابی به آن مهارت نقشی کلیدی داشته اند و با از بین بردن نیروهای متخصص و کسب و کارها در اصل ما شبکه ای را که اینها ایجاد کرده 
بودند نیز از بین می بریم.

I N T E R V I E W



من در فیلیپین بوده ام که شرایط زندگی در آن 100 مرتبه حتی از امروز 
ایران دشوارتر بوده، اما در فکر فیلیپینی ها این نبود که اینجا جای زندگی 

نیست. ولی این تفکر در ایران در حال رشد است. 

ریشه این طرز فکر کجاست؟ 
نمی توان گفت چنین تفکری فردی و موضوعی روان شناختی است، زیرا 
افراد مختلف در دهک های اقتصادی گوناگون این گونه می اندیشند. 
وقتی این تفکر در جامعه اپیدمی و پاندمی می شود، نشان می دهد که 
این نگاه ریشه در ساخت و هستی اجتماعی ما ایرانیان پیدا کرده است. 
چرا این طور شده؟ بخشی را می توان تاریخی در نظر گرفت و گفت از زمان 
مواجهه ایرانیان با اروپایی ها و فرنگیان، تصوری از فرنگ در ذهن ایرانیان 
شــکل گرفت که این روند از زمان فتحعلی شــاه که ارســال دانشجو به 
خارج از کشور اتفاق افتاد تا به امروز به انحای گوناگون تکرار شده است. 
اما بخش مهم تری که می گوید زندگی در ایران دیگر جایی ندارد، نیاز به 
تأمل جدی دارد که نشان می دهد برخی از مؤلفه های بنیادین زندگی 
معاصر در جامعه ما دچار اختلال شــده یا فقدانش به شــکلی جدی 
حس می شــود. یکی از آن مؤلفه ها تکثر و تنوع و پذیرش ســبک های 
زندگی متنوع اســت. طبق قاعده ظروف مرتبطه ممکن اســت کســی 
درآمد بالایی هم داشته باشد، ولی به همین دلایل ایران را جایی مناسب 
زندگی نداند.  از حدود قرن شانزدهم میلادی با کتاب »اوتوپیا«ی توماس 
مور آرام آرام ژانری در اروپا شکل می گیرد و افراد در مورد این مفهوم شروع 
به اندیشیدن می کنند؛ مفهوم اتوپیا به معنای جای مطلوب. بماند که 
پادشاه انگلستان توماس مور را به خاطر تفکراتش گردن می زند، اما این 
ژانر کم کم در اروپا شکل می گیرد. فارغ از اشکالاتی که به آن وارد است، 
یک نقطه کانونی در این سنت فکری وجود دارد که در اروپا و بعد هم در 
آمریکا بسط می یابد و آن این است که انسان اروپایی در باب آینده اش 

می اندیشد و امکان و ظرفیت اندیشیدن در 
باب آن چیزی که امروز نیست ولی امکان 
خلقش فردا هســت، شــکل می گیرد. این 
نشــان دهنده جامعــه ای پویا و زنده اســت 
کــه دائمــاً خــودش را بازســازی و بازآفرینی 
می کند. تقریباً حدود ۵00 ســال است که 
این روند را به صــورت متواتر در این جوامع 
می بینید. اما همزمان وقتی به جامعه ایران 
برمی گردید، تفکر در باب آینده و ریخت و 
مورفولوژی و بنیان و هستی امر جمعی ما در 
آینده مغفول مانده است. جایی هم که در 
این باره اندیشیده ایم یا به نوعی خواسته ایم 
بدیلی داشته باشیم، به مشکل خورده ایم؛ 
مثلاً گفتمان حکومت اسلامی به مثابه یک 
امکان در باب بازســازی آینده مان بوده، اما 
یکی از اشکالات عمده آن چیزی که محقق 
شده، این است که در این بیش از ۴0 سال، 
دیگری را کامل نفی کرده و امکان هایی را که 
دیگری ها ممکن اســت بتوانند در هستی 

اجتماعی ما بازآفرینی کنند، به تابو تبدیل کرده و امکان تفکر در باب 
تکثر و تنــوع به مثابه یــک تهدید بالقــوه و بالفعل تلقی می شــود. اگر 
دانشجویی، استادی یا کسی که در حوزه آی تی کار می کند، شخصیت یا 
شاکله هویتی اش با چیزی که من شاکله هویتی تراز می دانم، همخوانی 
نداشته باشــد، قدرت و ظرفیت این وجود ندارد که از ظرفیت دانش و 

مدیریتش بهره ببریم. 
مدیریت هنر بهره گیری از منابع و ظرفیت های جامعه به صورت احسن 
اســت، نه اینکه اگر قرار اســت فردی را اســتخدام کنم باید 100 درصد 
شبیه به من باشد و اگر شکل من نبود، باید حذف شود. اگر با این روند 
بخواهیم پیش برویم، آن هم در این دنیای بسیار حسابگر که بر اساس 
بنیان های راسیونالیسم شکل گرفته، بازنده خواهیم بود. در حال حاضر 
دولت ها کوچک ترین منابع خود که هیچ، منابع حریفان و دشمنان خود 
را نیز احصا کرده اند و به این فکر می کنند که چطور نقطه قوت دیگران را 
به نقطه ضعف تبدیل کرده و بعد از آن برای ارتقای خود استفاده کنند. 
ولی حاکمیت ما ۴۵ سال گفته آمریکا شــیطان بزرگ و دشمن اصلی 
ماســت و نمی تواند به این سؤال پاســخ دهد که چطور بیشتر کسانی 
که طی این مدت مهاجرت کرده اند، به ســمت آمریــکا رفته اند، ولی از 
آن طرف آمریکایی ها به ایران نیامده اند. این نشان می دهد که جایی از 
منطق ما اشکال دارد. حتی اگر می خواهیم با حریف هم بجنگیم، باید 

نقاط قوتش را بشناسیم تا او نقاط قوت ما را به نقاط ضعف تبدیل نکند 
و بعد هم از آن علیه ما استفاده نکند.

همان طــور کــه توضیــح دادیــد، پایبنــدی بــه تفکــر 
ایدئولوژیک در برخی مواقع جایگزین تخصص شده است. یکی 
از بخش هایــی کــه از این مدل فکــری دور بــوده، حــوزه اقتصاد 
دیجیتال بوده است. اما با اتفاقاتی که طی ماه های اخیر رخ داده، 
از یک طرف مردم انگشت اتهام را به سوی کسب و کارهای این 
حوزه گرفته انــد و از طرفــی دیگر به نظر می رســد حاکمیت نیز 
انتقاداتی را متوجــه این کســب و کارها می دانــد. همین باعث 
می شود نیروی انسانی این شرکت ها احساس شرمندگی کنند 
و ممکن اســت حتی به صف مهاجران بپیوندند. ایــن اتفاق را 

چطور ارزیابی می کنید؟
واقعیت این اســت که شــرکت های بــزرگ دنیا معمــولاً در بســیاری از 
پروژه های بسیار مرگبار هم شرکت کرده اند؛ مثلاً در جنگ ایران و عراق 
اسکانیای سوئد فروش تسلیحات به هر دو کشور را قدغن اعلام کرد، اما 
قطعات یا بخش هایی از اسکانیا را به عراق داد تا بتوانند رویش کاتیوشا 
ســوار کنند؛ یا مثلاً فرانســوی ها در دهه های بعد از جنگ جهانی دوم 
در برخی جزایر مستعمره خود بمب اتم اســتفاده می کردند. درست 
است کار ارتش بوده، ولی قطعات و بخش های مختلف را شرکت های 
 Green Movement مختلف ساخته اند. بعضاً جنبش هایی موسوم به
یا جنبش های سبز روی یک شرکت تمرکز می کنند و اعتراض دارند که 
شما محیط زیست را نابود می کنید. این اتفاقات در تمام جهان می افتد، 
ولی شــیوه مدیریــت آن بحران مهم اســت. مــا الان وســط یک جنگ 
تمام عیار با ابعاد و مؤلفه های گوناگون هستیم. آیا ابزار حاکمیت در این 
جنگ، صداوسیمای بسیار ضعیف آن است که مدیرانش هیچ تصوری 
از معرکه ای که در آن قــرار گرفته اند، ندارد؟ 
وقتی آن کسی که دیدبان است، نمی تواند 
درست دیدبانی کند، مشکلات روی جامعه 
و بعد تک تک افراد، شرکت ها، برندها و... 
سرریز می شود. این طور نیست که میدان 
خــود را مدیریــت نکنیــد و دیگران شــما را 
رها کنند. آنها برایتان برنامه می ریزند تا در 
حوزه های مختلف آچمز شوید و نیروهای 
زبــده را به ســمت مهاجرت هل دهیــد و با 
عملکرد خــود به آنهــا بگویید: »بــرو چون 
سقف اینجا خیلی کوتاه است.« در دهه 60 
کوتاه کردن سقف را این طور کوتاه کرده بودند 
که باید با انگشتر و تسبیح و یقه بسته و نوع 
خاصــی از کلام وارد جایی می شــدی. الان 
فضا فرق کرده و آن سقف پایین تر هم آمده 
و روزبه روز این کاهش ارتفاع سقف بیشتر 
می شــود. در چنیــن شــرایطی نمی توانیــد 
به نیروی متخصصی کــه روح و ذهنش به 
جهان جدیدی باز شده، دستور بدهید به 
عقب برگردد و فضا را به یکباره قفل کنید.  عرفا می گویند گر حفظ مراتب 
نکنی، زندیقی. هر مرتبتی از هستی اجتماعی ساحتی دارد و یکسری 
مؤلفه ها و ملزومات. برای مدیریت افکار در چنین وضعیت خطیری به 
کسانی نیاز دارید که متوجه باشند میدان تصادمات جهانی چیست. 
در جهان اتفاقات بســیار بنیادینــی رخ داده که درباره آنها اندیشــیده 
نمی شــود. بزرگ ترین دســتاورد اروپا و غرب، مفهــوم و ســازه ای به نام 
نرمالیته است که در ۵00 سال اخیر تمام ذهن و زبان انسان اروپایی را 
گرفته و به جهان هم بسط پیدا کرده است. مثلاً علم نرمال چیست؟ 
حکومــت داری نرمال؟ جامعــه نرمال؟ لباس پوشــیدن نرمــال؟ جوری 
ذهن و زبان ما با این مفهوم نرمالیته اروپایی عجین شده که غیر از این را 
غیرنرمال می دانیم و این به نظرم بزرگ ترین دستاوردی بود که با آمدن 
پاندمی کرونا تکان هایی خورد. حالا پسانرمالیته در حال شکل گیری 
اســت که خود را در اقتصــاد و فنــاوری هم نشــان می دهد. هر کــدام از 
انقلاب هــای فناورانه امواجــی را در جهان ایجاد می کنــد و طبق قاعده 
ظروف مرتبطه جامعه، آموزش و پرورش، اقتصاد و... را تغییر می دهد. 
این همه زیرساخت داریم، بعد به جای اینکه آن زیرساخت ها بسط و 
گسترش پیدا کند، اینترنت قطع می شود. این نشــان می دهد در این 

موارد به درستی فکر نشده است.
ادامه در صفحه 31

عکس:حامدکریمزاده

 از من سنی گذشته و 
می گویم نمی خواهم 
مهاجرت کنم، ولی 
جوانی که در حال 

تحصیل و علم آموزی 
است، این طور فکر 

نمی کند. او می خواهد 
در کلاس ها و 

سمینارهای بین المللی 
به صورت غیرحضوری 
شرکت کند و این امکان 

از او گرفته شده است
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فين تک
F I N T E C H

تا ۲۳ آذر فرصت 
عضویت هست

کارگروهلندتکبه
کمیسیونتبدیل

میشود
پــس از بررســی فعالیت هــا و عملکــرد 
کارگــروه لندتک در جلســه شــهریورماه 
رســته خدمــات فنــاوری اطلاعــات و 
موافقت اعضای رسته در خصوص تغییر 
ماهیت کارگروه به کمیســیون مستقل، 
هیئت مدیــره ســازمان نظــام صنفــی 
رایانــه ای اســتان تهــران تصویــب کــرد 
کارگــروه لندتک در کمیســیون فین تک، 
به کمیسیونی مستقل با عنوان لندتک 
تبدیــل شــود.  از ابتــدای تشــکیل دوره 
دوم کمیســیون فین تــک، کارگروه هایــی 
ذیل این کمیســیون شــکل گرفت. یکی 
از این کارگروه ها، کارگــروه لندتک بود که 
با حضور بازیگــران اصلی حــوزه لندتک 
و BNPL ایران شــکل گرفت. این کارگروه 
در ایــن مــدت تلاش کــرد منافــع صنفی 
همه فعالان حوزه لندتک و BNPL ایران 
را دنبال کند و با توجه به فعالیت هایش 
و بــا مصوبــه هیئت مدیره به کمیســیون 
تبدیــل می شــود. کســب وکارهای حــوزه 
لندتک،BNPL  و تأمیــن مالی خرد ایران 
تا پایان روز چهارشــنبه ۲۳ آذرماه جاری 
فرصت دارند در کمیسیون لندتک عضو 
شوند و منافع صنفی خود را از طریق این 

کمیسیون دنبال کنند.

NEWSخبر

گفت وگو با مهدی تکبیری، رئیس هیئت مدیره پرداخت الکترونیک سداد 
درباره برنامه ها و چالش های این شرکت و پروژه هایی که برای افزایش سهم 

بازار خود طراحی و اجرا کرده اند

 یک راهبرد کلیدی
درک لحظه ای نیاز مشتری

شــرکت پرداخــت الکترونیــک ســداد، پی اس پــی بانک 
ملــی ایــران ســال 1۳۹۳ تأســیس شــد. ایــن شــرکت در 
شــهریورماه 1۴01 موفــق شــد ســهم خــود را از کل مبلغ 
تراکنش هــای شــبکه پرداخــت افزایــش دهــد و جایگاه 

سوم را از آن خود کرده و آن را در مهرماه هم حفظ کند.
پرداخــت  هیئت مدیــره  رئیــس  تکبیــری،  مهــدی 
الکترونیــک ســداد می گویــد: »بــا توجــه  بــه وابســتگی 
پرداخت الکترونیک ســداد بــه بانک ملی ایــران، ایجاد 
همســویی اهداف شــرکت با اهــداف بانــک ملــی ایران، 
یعنی افزایش سهم مبالغ حاصل از تراکنش ها و کسب 

درآمد حاصل از ســهم تعداد تراکنش ها در ارائه ســطح 
مطلوب خدمات به مشــتریان تحت ضوابــط و مقررات 
شاپرک، مهم ترین مأموریت های پیش برده شده شرکت 

در یک سال گذشته هستند.«
ســداد در مســیر ارتقای ســهم بازار در کنــار به کارگیری 
نوآوری های جدیــد، با چالش های رگولاتوری، نوســانات 
نرخ ارز و تأمین تجهیزات و مهاجرت نیروهای انســانی 
هم روبه رو اســت. به گفته تکبیری، این چالش ها گاهی 

باعث تغییر اهداف شرکت شده اند.
رئیس هیئت مدیره پرداخت الکترونیک سداد معتقد 

اســت صنعــت پرداخــت از دنیــای دیجیتــال اقتبــاس 
گرفته و بــه خدمــات پرداخــت و انتقال آنلایــن خلاصه 
نمی شــود. هــر لحظــه بــا توجــه  بــه نیازهــای نوظهــور 
مشــتریان، ســرویس های جدیــد بــا پشــتوانه  تفکــر و 
رویکــرد سیســتمی و بــا بهره گیــری از دانــش روز دنیــا 

پیاده سازی می شوند.
به گفته او، انعطاف پذیری در حرکت به سمت مدل های 
نوین کسب وکار که با هدف توجه و تمرکز کافی بر مشتری 
صورت می گیرد، نارســایی های کنونی را کشف کرده و به 
بهبود استراتژی و تصمیم گیری ها در آینده کمک خواهد 

آپ و پرداخت عوارض 
آزادراه ها

تهران-پردیسهم
اضافهشد

آپ این امکان را فراهم ساخته تا از طریق 
تلفن همراه خود به صورت آنلاین، هزینه 
عوارضــی اتوبــان  و آزادراه را پرداخــت 
کنید. کاربران می تواننــد تمام هزینه های 
مربــوط بــه اتوبان هــا و آزادراه هــای تحــت 
پوشــش را به صورت الکترونیکــی و بدون 
توقــف پرداخت کننــد. بــرای اســتفاده از 
این ســرویس لازم اســت اپلیکیشــن آپ 
را نصب و مشــخصات خــودروی خــود را 

درج کنید. 
پــس از تــردد در آزادراه هــای کشــور بــا 
شناسایی پلاک خودرو توسط دوربین های 
هوشــمند ثبــت پــلاک، بدهــی عــوارض 
بــرای پلاک شــما ثبت می شــود و شــما با 
اپلیکیشــن آپ قــادر خواهید بــود بدهی 

پلاک خود را مشاهده و پرداخت کنید. 




